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Nov „Rudar*' in naše sodelovanje 
Novo leto 1962 je prineslo tudi našemu časopisu »Rudar« 

nekaj novega. Z današnjim dnem se je spremenila njegova 
oblika. Glava in format sta postala večja. Bralec ima občutek, 
da ima pred seboj bogatejše in pestrejše glasilo, v katerem bo 
dobil več snovi in jasnejši vpogled v življenje našega kolek-
tiva. To se bo tudi lahko uresničilo, če bo vsak član kolekti-
va skrbel za to, da bo opisal probleme, ki nastajajo v podjet-
ju in če bo preko časopisa dajal predloge za izboljšanje. Če 
bodo člani kolektiva več pisali in s tem prispevali svoje mi-
sli za izboljšanje gospodarjenja podjetja, bo časopis bolj 
pester, bolj privlačen. Prav bi bilo, da bi bilo med rudarji več 
takih tovarišev, kot je Sevšek Alojz, ki je s svojimi članki 
že do sedaj večkrat posredoval svoje misli, katere so zelo 
pozitivno odjeknile med člani kolektiva. Razumljivo je, da 
rudar, ki dela v jami, pozna svoje delovišče, pozna dobre in 
slabe strani, ima izkušnje pri delu, najlaže opiše probleme, 
ki ise pojavljajo v njegovem okolju. Tisti rudar ki gleda na 
probleme z očmi splošno družbenih potreb, ki ne gleda z 
egoističnih vidikov, bo prav gotovo s svojim predlogom in 
svojo mislijo lahko veliko prispeval k izboljšanju. Vsako 
izboljšanje pa nam pripomore k večjemu uspehu in procvitu 
podjetja. i / 

Letošnje leto bodo v proizvodnem procesu novi prob-
lemi v podjetju. Čedalje bolj se spoprijemamo z ekonomiko 
Pred nekaj leti, ko je pri nas primanjkovalo premoga, nismo 
ob sprejemanju letnega družbenega plana tako e zaskrblje-
nimi očmi gledali v prihodnost, kot danes, ko vidimo, da mo-
rajo rudniki deponirati svojo neposredno proizvodnjo, ker je 
proizvodnja večja, kot pa so trenutne potrebe po premogu. 
Tudi naš rudnik s svojo deponijo iin neprodanim premogom to 
krepko občuti. Pred nekaj leti je bil za našo komercialno 
službo problem v tem, kako čimbolj pravilno proizvedeni 
premog razdeliti, oziroma distributirati, danes pa je prob-
lem v tem, kako ga prodati. 

V letošnjem letu je predvidena proizvodnja premoga v 
RLV 2,500.000 ton, a v to proizvodnjo so v glavnem že vklenje-
ne prodajne pogodbe. Pri tej proizvodnji ne bo potrebno po-

večevati staleža zaposlenih, kar s sedanjim staležem lahko 
dosežemo predvideno proizvodnjo. Vsekakor pa bomo morali 
gledati za tem, da bomo izboljšali organizacijo dela, da bodo 
naši rudarji z istim fizičnim naprezanjem dosegli boljše re-
zultte. 

Organizacijska shema podjetja, ki je bila sprejeta pred 
kratkim, nam omogoča, da bomo lahko dosegli boljše uspehe, 
seveda, če bodo vodje etaž, vodje oddelkov in vodje čel de-
lali tako, kot je zamišljeno. Njihova naloga je v tem, da 
poleg vodenja dela in strokovne vzgoje skrbijo tudi za druž-
beno politično vzgojo. 

Ze pred nekaj leti se je na raznih konferencah in sestan-
kih diskutiralo o tem, da se je vloga nadzornikov spremeni-
la. Sedanja organizacijska shema podjetja je to tudi upošte-
vala. Naši rudarji ne potrebujejo več nadzornikov v starem 
klasičnem smislu, ki bi nadzirali delo rudarjev. Potrebujejo 
pa vodje, |ki bodo vodili in organizirali delo. Večkrat je bilo 
poudarjeno, da morajo nadzorniki in ves vodilni kader de-
lati na pojasnjevanju, vzgajanju in vodenju ljudi. Z drugo 
besedo — več politično delati med delavci. S tem ne mislim 
na abstraktno politično delo, temveč na konkretno pojasnje-
vanje. To pojasnjevanje pa je posebno potrebno danes, ko 
se nahajamo v dobi vedno bolj poglobljene decentralizacije. 

Naše ekonomske enote so dosegle že lepe uspehe. Se več-
je rezultate pa bomo dosegli takrat, kadar se bo sleherni 
delavec usposobil in delal tako, da bo s svojim delom in od-
ločanjem pripomogel k uspešnejšemu in ekonomičnejšemu 
gspodarjenju. Sleherni delavec se mora dobro zavedati, da 
bo uspeh podjetja in s tem v zvezi ustvarjen dohodek za 
razdelitev odvisen od dela samega. 

Imamo še primere, ko nekateri posamezniki še ne razu-
mejo, da so ustvarjena sredstva odvisna od uspeha celotnega 
podjetja in vsakega posameznega delavca. S temi posamezni-
ki bomo morali več politično delati,v eč jim pojasnjevati, a 
to delo pa so v prvi vrsti poklicani vodje oddelkov ter 
vodje čel in organizacije ter posamezni člani Zveze komuni-
stov, kakor tudi sindikalne podružnice. Tekavec 

Nova shema 
organizacije podjetja 

CDS je na svojem XXIV. red-
nem zasedanju sprejel novo or-
ganizacijsko shemo podjetja. Ta 
shema, ki je bila načelno spre-
jeta že v začetku decembra in se 
je v pretežni meri v mesecu de-
cembru — kot preizkusnem me-
secu — že delalo v skladu z nje-
nimi načeli, naj da dokončno ob-
liko za notranjo organizacijo stro-
kovne in upravne službe RLV. V 
njej ni zapopadena organizacija 
samoupravnih organov, ki je bila 
z uvedbo obratnih delavskih sve-
tov po ekonomskih enotah že v 
bistvu prilagojena novemu nači-
nu poslovanja, ampak gre le za 
organizacijo, kot že rečeno, stro-
kovne in upravne službe podjetja. 

Temeljne postavke, ki so vodile 
komisijo pri sestavljanju predlo-
ga, so bile zlasti dve: ustvariti 
jasno in pregledno sliko delitve 
dela in pravic in dolžnosti, ki iz-
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hajajo iz potreb nemotenega in 
uspešnega poslovanja podjetja in 
pa, prilagoditi organizacijo stro-
kovne in upravne službe decen-
tralizacije samoupravljanja in u-
vedbi ekonomskih enot, ki bo z 
novim načinom delitve čistega in 
osebnega dohodka še uspešneje 
zaživela. 

Gospodarska organizacija je živ 
družbeni organizem, ki lahko iz-
polnjuje svojo nalogo le, če ima 
jasno porazdeljene in razporejene 
funkcije in organe, ki te funkcije 
vršijo. Vsako nejasnost in meša-
nje kompetene in dolžnosti lahko 
ustvari ovire za uspešno poslova-
nje. Naloga gospodarske organi-
zacije RLV je, da s proizvodnjo 
lignita in drugih predmetov iz 
njenega registriranega predmeta 
poslovanja ustvarja družbeni do-
hodek; tej osnovni nalogi mora 
biti funkcionalno najustrezneje 

prilagojeno vso delovanje posa-
meznih služb, oddelkov, obratov 
in tudi posameznih delovnih mest. 
S to organizacijsko shemo so tu-
di določena posamezna mesta in 
se lahko v bodoče novo delovno 
mesto odpre le, če sprejme sklep 
o tem centralni delavski svet pod-
jetja. 

Precejšnje spremembe so z no-
vo organizacijsko shemo nastale 
v ekonomskih enotah jama-vzhod 
in jama-zapad, torej v samih jam-
skih obratih. Z ukinitvijo nadzor-
nikov, uvedbo etaž kot zaključe-
nih organizacijskih enot in razde-
litvijo etaž na oddelke in čela so 
se bistveno spremenili okviri ne-
katerih delovnih mest. Zlasti je 
znatno pridobilo na pomenu de-
lovno mesto vodje čela. Napačno 
je vsako naziranje, da je to de-
lovno mesto manjšega pomena 
kot prejšnja delovna mesta nad-
zornikov. čela so osnovne jamske 
proizvodne enote, s pravilno raz-
poreditvijo dela in pravilnim vo-
denjem delovne discipline se rav-
no na čelih vodi osnovna borba 
za boljšo storilnost in s tem za 
boljše uspehe podjetja. Uvedba 
cikličnega dela pa še v večji ineri 

zahteva od vodje čela strokovne 
in organizacijske sposobnosti. 

Ni naš namen, obravnavati po-
drobnosti te sheme, ki je že po-
znana celotnemu kolektivu in ki 
je v svojem dosedanjem delova-
nju pokazala, da je zastavljena 
pravilno in ustrezno. Pripomnili 
bi, da je CDS poleg delovnih 
mest, ki so zapopadena v sami 
organizacijski shemi, sprejel in 
odobril še zunanja delovna mesta 
kapelnika rudarske godbe, uprav-
nika in natakarjev v Delavskem 
klubu in upravnika in glavne ku-
harice v Počitniškem domu RLV 
v Fiesi. Ta delovna mesta so nuj -
no potrebna za izpopolnitev po-
sameznih nalog, ki jih zahtevata 
kulturna vzgoja in rekreacija de-
lavcev RLV. 

Nova organizacijska shema, ki 
bo našla še svoj tekstualni izraz 
v novih Pravilih podjetja, na j 
da trdno osnovo za uspešno na-
daljnje delo. Svoj obstoj bo opra-
vičila le z discipliniranim in vest-
nim izpolnjevanjem zadanih na-
log, z uspešnim izvrševanjem 
službenih nalog na delovnem me-
stu, čigar okvir in dolžnosti so z 
novo shemo sedaj trdno določene. 
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Poslovanje ekonomskih enol in 
osebni dohodek 

V sredini preteklega leta so v 
našem rudniku zaživele ekonom-
ske enote. Poslovanje teh eko-
nomskih enot je postajalo iz me-
seca v mesec samostojnejše, pra-
vice in dolžnosti posameznih enot 
pa so postajale vsak dan večje in 
določnejše. Poslovanje in delo 
ekonomskih enot je bilo osnovno 
vodilo pri sestavi pravilnika o de-
litvi čistega dohodka in pravilni-
ka o delitvi osebnih dohodkov. S 
sprejemom teh dveh pravilnikov 
pa zadobe ekonomske enote še 
drugo važno dolžnost: samostojno 
delitev osebnih dohodkov. 

2e preteklo leto so ekonomske 
enote samostojno izračunavale 
doseženi čisti dohodek ter ob u-
poštevanju internih določil rud-
nika in na osnovi doseženega či-
stega dohodka določale delež o-
sebnih dohodkov. Vendar pa je 
bilo potrebno pri tem v lanskem 
letu vršiti razna odstopanja in 
večkrat izravnavati dosežene o-
sebne dohodke med posameznimi 
ekonomskimi enotami, predvsem 
zato, ker dostikrat ni bil znan 
vzrok povečanega ali zmanjšane-
ga doseženega čistega dohodka in 
pa tudi zato, ker še nismo imeli 
pravilnikov o delitvi čistega do-

hodka in osebnih dohodkov, ki bi 
uzakonjevali takšen način de-
litve. 

V letošnjem letu pa se taka 
delitev čistega dohodka v eko-
nomskih enotah bistveno spreme-
ni. Z novim pravilnikom o delitvi 
osebnega dohodka je dana eko-
nomskim enotam polna samostoj-
nost delitve doseženega čistega 
dohodka. K tem pravilnikom je 
dana le še ena omejitev izplačila 
osebnih dohodkov in sicer ta, da 
je vsaka ekonomska enota obve-
zana, da oddvaja najmanj 50 % 
sredstev v svoja nerazporejena 
sredstva in to tedaj, če preseže 
vrednost točke v posamezni eko-
nomski enoti din 1.75 v bruto 
znesku. 2e 15. februarja letos, ko 
bomo prejeli osebne dohodke za 
naše delo, bo vidna razlika v za-
služku posameznikov, zaposlenih 
v različnih ekonomskih enotah. 
Tedaj ne bo več izravnavanja o-
sebnih dohodkov, predvsem de-
leža ekonomske enote med posa-
meznimi ekonomskimi enotami, 
kot je bilo to v lanskem novem-
bru, ko so vse ekonomske enote 
delile 5°/o delež ali pa v decem-
bru, ko so delile 12% delež. 2e v 
januarju bo vsaka ekonomska e-

nota izplačala tolikšno vrednost 
točke, kot ji bo to dopuščal dose-
ženi čisti dohodek in bn zato ver-
jetno, da bodo nekatere ekonom-
ske enote izplačale dokaj višjo 
vrednost točke kot druge, ki bodo 
dosegle slabši uspeh in s tem 
slabši čisti dohodek. 

Pri tem se nam takoj vsili vpra-
šanje, kako naj posamezna eko-
nomska enota doseže večji čisti 
dohodek. Za doseganje čistega 
dohodka imamo dve osnovni mož-
nosti: povečanje proizvodnje in 
znižanje stroškov. Ce povečamo 
proizvodnjo pri enaki udeležbi 
stroškov, je jasno, da bo dose-
žen večji čisti dohodek. In če pri 
tem uspemo povečati proizvod-
njo, ne da bi temu ustrezno po-
večali tudi število zaposlenih, bo 
zaslužek vsakega posameznika la-
hko precej večji — dvignili bomo 
storilnost! 

Drug važen činitelj za dosega-
nje čim večjega čistega dohodka 
v posamezni ekonomski enoti pa 
so stroški. Premalo se še zaveda-
mo, da nam vsak dinar, ki ga 
prihranimo pri stroških poslova-
nja, povečuje doseženi čisti doho-
dek v ekonomski enoti in s tem 
tudi možnost višje doseženih o-

Delovna mesta na širokem čelu 
Centralni delavski svet RLV je 

XXIV. zasedanju dne 9. I. 1962 
sprejel organizacijsko shemo rud-
nika. V tej shemi so predvidena 
delovna mesta, poleg ostalih tudi 
za široko čelo v jami. Morda je 
prav, da se s temi delovnimi me-
sti podrobneje seznanimo, saj za-
nimajo najštevilnejši krog bral-
cev lista oziroma članov kolektiva 
rudnika. , 

Po novi shemi prehajamo na 
višjo stopnjo organizacije dela na 
širokem čelu. Dosedaj so obsto-
jala na čelu v glavnem tri delov-
na mesta oziroma kvalifikacije 
kopač, pomočnik kopača in na-
kladalec. Z ozirom na delo, ki so 
ga posamezni rudar j i na čelu 
opravljali, so bili po vrsti dela in 
doprinosu k skupnemu učinku 
ocenjeni in na podlagi ocene tudi 
udeleženi pr i celotnem zaslužku 
čela. 

Razvoj rudarske tehnike na na-
šem rudniku nam omogoča, da 
prehajamo na mnogo hitrejše od-
kopa vanje kot nekoč. Predvsem 
stremimo, da dosežemo ciklus v 
treh izmenah. P rav gotovo je, da 
se mora takemu cikličnemu od-
kopavanju prilagoditi tudi orga-
naizacija dela na širokem čelu. 
Delo na čelu se bo lažje in bolj 
smotrno odvijalo, če bo vsak ru -
dar na čelu točno vedel, k j e in 
ka j bo prijel v roke. Zato je bilo 
nujno, da se moštvo vsakega če-
la razdeli po delovnih mestih. 

Razdelitev moštva na 60 m dol-
gem čelu, ki dosega pri odkopa-
vanju premoga ciklus, bo po 
sprejeti shemi izgledala približno 
tako: 

Delovno mesto Število mož 
vodja čela 1 
kopač in pomočnik 

kopača v nadkopu 2 
kopač in pomočnik 

kopača v ropanju stojk 2 
kopač in pomočnik 

kopača v podkopu 2 
kopač na vgra jevanju 

jeklenega podpor j a 2 
pomočnik kopača na 

vgra jevanju jeklenega 
podpor j a Ž—4 

nakladalec 7—5 
s k u p a j 18 

Sami nazivi delovnih mest po-
vedo, ka j bo kdo na čelu delal. 
Na čelu bo dosežen dober učinek 
predvsem takrat , ko bo moštvo 

na enem čelu iin isti izmeni stalno 
lin da bo vsak v naprej vedel za 
svoje vsakodnevno delo. Seveda 
so jamski pogoji odkopavanja 
včasih takšni, da zahtevajo pre-
meščanje iz čela na čelo ali pa je 
delo na samem čelu skupno. Ven-
dar nam določitev delovnih mest 
na čelu zagotavlja boljši uspeh, 
ker omogoča boljše usposabljanje 
posamezniku pri eni vrsti dela. 
Stremeti pa moramo, da bo vsak 
rudar tudi pri svojem delu na 
čelu ostal, razen takrat, ko je de-
lo skupno kot je na primer pre-
stavilo. 

O vrednotenju delovnih mest, 
ki bo osnova za zaslužek pri skup-
nem akordu čela pa prihodnjič. 

Ing. Juirančič Jur i j 

sebnih dohodkov. Navedimo sa-
mo en praktični primer: meter 
novega transportnega gumijaste-
ga traku nas stane okrog 30.000 
dinarjev, vulkaniziranje obrab-
ljenega oziroma poškodovanega 
gumijastega traku v dolžini enega 
metra pa nas stane v lastni de-
lavnici le 5000 dinarjev. In koliko 
metrov takšnega traku nam leži 
po različnih kotih in skladiščih? 
Tudi pri orodju, ki ga dnevno u-
porabljamo pri delu, lahko s pra-
vilnim vzdrževanjem in pazlji-
vostjo veliko prihranimo, saj bo 
tako orodje ali stroj trajal dlje 
časa in ne bo potrebno predčasno 
popravilo ali nabava novega. Pri 
tem se zavedajmo, da ni važno 
vzorno vzdrževanje in opravlja-
nje samo z najdražjimi stroji in 
orodji temveč tudi z lopato in 
rovnico, pa kladivom in svedrom. 
In kako ravnamo z materialom? 
Kolikokrat porabimo pri svojem 
delu veliko preveč materiala, ko-
likokrat moramo izdelek predela- ' 
ti ali celo zavreči zaradi slabe 
obdelave materiala! Koliko ma-
teriala nam leži v skladiščih, ker 
ga ne moremo ali ne znamo pora-
biti in vendar je bil ta material 
nabavljen prav za naše delo! Se 
in še bi lahko naštevali visoke 
stroške, ki so velikokrat popolno-
ma odveč in samo posledica na-
šega slabega dela. V stroških so 
zajete ogromne vsote denarja, ki 
bi ga lahko s smotrnim gospodar-
jenjem in z majhnim trudom pri-
hranili. Tak prihranek hi nam ne-
posredno povečeval doseženi čisti 
dohodek in s tem tudi naše oseb-
ne dohodke. 

Zavedajmo se, da se ekonomika 
in samoupravljanje ne pričneta 
pri delitvi osebnih dohodkov, tem-
več, da je potrebno dobro gospo-
dariti in upravljati že v proiz-
vodnji in da je delitev dohodka 
le rezultat dobrega ali slabega go-
spodarjenja. 

In ko stoje danes ekonomske e-
note pred tem, da bodo samostoj-
no delile doseženi čisti dohodek, 
se na svojem delovnem mestu o-
zrimo okrog sebe in poglejmo 
koliko in kakšne stroške ustvar-
jamo ml sami in naša bližnja 
okolica. Ugotovili bomo, da so 
mnogokrat previsoki ali celo ne-
potrebni. In če bomo storili tako, 
bodimo prepričani, da bodo uspe-
hi našega dela veliko boljši in da 
bodo naši osebni dohodki precej 
porasli. Šele tedaj bomo lahko 
trdili, da poslujemo v naši eko-
nomski enoti z najmanjšimi stro-
ški in da dobro gospodarimo. 

Povečana stopnja obresti od dolgoročnih 
posojil 

Meseca marca 1961 je Zvezna 
ljudska skupščina sprejela zakon 
o obrestih od gospodarskih skla-
dov. S tem zakonom je odredbo-
dajalec dovolil bankam, da lahko 
zvišajo obresti za katere so se po-
godile v posojilnih pogodbah do 
višine obrestne mere, ki je pred-
pisana za poslovni sklad podjetja. 
Povečano obrestno mero lahko 
banke računajo od začetka leta 
1961. 

V kolikor pa se gospodarska 
organizacija ne strinja s tem, da 
se spremeni pogodba o povišani 
stopnji obrestne mere, lahko od-
stopi od pogodbe.V takšnem pri-
meru pa mora vrniti izkoriščeni 

del posojila v 60-tih dneh in to 
računajoč od dneva ko je bila 
obveščena o spremembi obrestne 
mere. 

Investicijska banka, pri kateri 
imamo najeta posojila za kapi-
talno izgradnjo in družbeni stan-
dard, se je v mesecu decembru 
1961 poslužila zgoraj omenjenih 
zakonskih določil in zvišala o-
brestno mero od 1 na 4%>. Na novo 
določena obrestna mera je v pre-
cejšnji meri prizadela naše pod-
jetjeV saj moramo za leto 1961 
dodatno plačati povečanih obresti 
za kapitalno izgradnjo 30,480.132 
dinarjev in za družbeni standard 
28,617.043 dinarjev. Skupaj pa 

moramo plačati banki 59,097.175 
din povečanih obresti, kar bo v 
precejšnji meri vplivalo na ce-
lotno delitev dohodka za 1. 1961. 

Ni pravilno, da se banka šele 
ob koncu leta. spomni na pravice, 
ki jo daje omenjeni zakon. Lahko 
bi zvišala obrestno mero že med 
letom in tako dala možnost Rud-
niku, da pravočasno vkalkulira 
povečane stopnje obresti med po-
slovne stroške. Ker predstavlja 
znesek povečanih obresti veliko 
vsoto, ki ni zajeta v družbenem 
planu za leto 1961, moramo pa to 
upoštevati pri delitvi dohodka za 
leto 1961 smatramo, da je s tem 
prizadet celotni delovni kolektiv. 



Poizkusim doba EG je končana 
Z 31. XII. 1961 je potekla poiz-

kusila doba EE jame-vzhod, ja-
me-zapad ter klasirnice-izvoz. Te 
enote so prešle s 1. I. 1962 na svoj 
lastni obračun. Zaradi tega se je 
razformirala tudi centralna knji-
govodska skupina in vsaka eko-
nomska enota je dobila svojega 
knjigovodjo, kar se je v poizkus-
nl dobi pokazalo neizogibno po-
trebno. Zelo važno je namreč že 
med mesecem ugotavljati eko-
nomske dosežke, da se lahko pra-
vočasno podvzamejo že med mese-
cem potrebni ukrepi. 

Ze v mesecih poizkusne dobe se 
je pokazalo, kako je čisti doho-
dek oz. plače odvisen od vlože-
nega dela po EE. Za primer bi 
navedel samo ekonomske rezulta-
te v novembru, ki so bili precej 
slabši od oktobrskih in se je to 
zelo močno odrazilo na naših pre-
jemkih. Opozoriti moram, da bi 
bili prejemki še slabši, če bi eko-
nomske enote v oktobru ne ustva-
rile presežka dohodka, s katerim 
se je potem delno kril izpad v 
novembru. 

To nam da misliti, da bomo 
morali v prihodnje bolj resno u-
poštevat! vse ekonomske činite-
lje, o katerih je že neštetokrat 
razpravljal kolektiv (višja proiz-
vodnost, štednja materiala, 
zmanjšanje okvar na strojih in 
jeklenem oporju, zmanjšanje šte-
vila nezgod itd.). Uspehe in visoke 
prejemke bomo dosegli le z viso-
ko proizvodnjo in nizkimi poslov-
nimi stroški. 

Ekonomske enote so dobile vse 
pravice in dolžnosti, ki jih ima 
proizvajalec, to se pravi upravne, 
disciplinske in ekonomske. To za-
hteva od vsakega našega proiz-
vajalca aktivno vključitev v go-
spodarjenje. Vsakdo mora vedeti, 
kako se formirajo sredstva, kaj 
vpliva na dohodke njegove eko-
nomske enote, kje je možno kaj 
spremeniti, izboljšati itd. Vedeti 
mora, s čim lahko tudi sam po-
maga, da se stvari izboljšajo, kaj-
ti to je ključ za uspeh novega go-
spodarskega sistema. 

Zal pa imamo še tudi pri nas 
gotov odstotek ljudi, ki so neza-
interesirani na gospodarjenju in 

še živijo v tipični mezdni misel-
nosti, da nam bo v primeru sla-
bega gospodarjenja že kdo dal de-
nar za plače itd. Tovariši, te lju-
di moramo čimprej zainteresirati 
in vključiti v upravljanje in go-
spodarjenje, kajti popolni uspeh 
bomo dosegli le, če bo vsak na 
svojem delovnem mestu stood-
stotno odigral svojo vlogo in če 
bomo enotni. 

Mati det* 
Družbeno ekonomski seminar-

uspešno končan 
Namen seminarja je bil, da bi 

se člani našega kolektiva podrob-
neje seznanili z družbeno-gospo-
darskimi predpisi oziroma z druž-
beno ekonomskim dogajanjem. 
Seminar je organiziralo naše pod-
jetje v sklopu z Delavsko univer-
zo in je trajal od 9. 10. 1961 do 
vključno 22. 12. 1961. Razvijal se 
je v petih skupinah, oziroma se-
minarjih. Na vsakem seminarju 
je bilo obdelanih naslednjih šest 
tem, ki so jih predavali sami do-
mači predavatelji. Predavatelji in 
teme so naslednje: 

Predavatelji: Tema: 
Godec Srečko: 

Gospodarski sistem in gospodar-
ski predpisi 

Vrečko Karel: 
Odnos podjetja (KLV) — družba 

Delopst Rudi: 
Pravilnik o delitvi čistega do-
hodka 

Sušteršič Marjan: 
Pravilnik o delitvi osebnega do-
hodka 

Bencik Viljem: 
Formiranje in delitev dohodka 
(ekonomske enote) 

Mašera Ivan: 
Medsebojni odnosi I in II. 

Delo in študij 
Ze dlje časa, prav posebno pa 

v letu 1961, se je začel pri nas 
močno propagirati izredni študij 
na raznih šolah. Za to vrsto štu-
dija je bilo tudi v našem podjetju 
precejšnje zanimanje. To pa je 
tudi razumljivo, ker so bili po-
goji še kar nekam ugodni in vab-
ljivi. Predvsem to, da je bil za 
izredni študij določen dvakrat 
daljši rok, kot za redni. Za širje-
nje izrednega študija je mnogo 
pripomogla ustanovitev raznih 
višjih šol v Mariboru ter reorga-
nizacija visokošolskega študija na 
tri stopnje, kot tudi prost vpis na 
visoke in višje šole. Vsakomur je 
bila dana možnost, da se lahko 
poleg svojega vsakdanjega dela 
pripravlja za dosego višje kvali-
fikacije. 

Nimam točnih podatkov, ven-
dar pa lahko rečem, da je iz na-
šega podjetja vpisanih na ome-
njenih šolah preko 20 delavcev, 
kar je vsekakor lepa številka. 
Manj razveseljivo pa je, če po-
gledamo na dosežene rezultate. 
Le malo jih je na tekočem z o-

pravljanjem izpitov. Pri tem so 
znatno boljši študentje komerci-
alne in pravne stroke, precej pa 
zaostajajo tehniki. Zakaj tako, je 
težko reči. vendar pa so težave 
izrednega študija znane. Vsakdo 
si lahko predstavlja, da je študij 
po rednem 8-urnem delu zelo na-
porno delo in zahteva dokajšnjo 
mero volje in vztrajnosti. Razen 
tega je marsikdo poleg svojega 
rednega dela v podjetju obreme-
njen še s funkcijami v raznih or-
ganizacijah, kar zopet terja dra-
gocen popoldanski čas. Mislim, da 
bo treba tu pokazati razumevanje 
in ljudi, ki resno študirajo, tak-
šnega dela v organizacijah raz-
bremeniti. 

Delna popuščanja v študiju la-
hko pripisujemo tudi šolam sa-
mim, ki še niso dovolj organizi-
rale izrednega študija. Tu mislim 
predvsem na pomanjkanje skript 
za določene predmete, kot tudi 
to, da šole še sedaj niso pripravi-
le nalog za izdelavo vaj iz vseh 
predmetov. Brez izdelanih vaj pa 
se na izpit ni mogoče prijaviti. 

Seminarji so bili razvrščeni ta-
ko-le: 
1. Za vodilni kader RLV od 9. 10. 

— 17. 10. 1961. 
Udeležba je bila 68.09 % (% je 
izračunan po številu prisotnih 
ur na vse možne ure). 

Za nadzornike, prvopisane ko-
pače in strelce — od 23. 10. do 
31. 10. 1961. 
Skupna udeležba je bila 59.56 

odstotkov. 
Posamezni obrati: 

jama vzhod 62.33% 
jama zapad 49.76% 

3. Za nadzorniško osebje — zu-
naj : Skupna udeležba 54.18%. 
Posamezni obrati: 

zunanii 32.50% 
gradbeni 58.04% 
el. strojni 51.14% 
klasirnica 66.66% 
vajenska del. 68.70% 

4. Za člane obratnih delavskih 
svetov in sindikalnih odborov: od 
20. 11. do 25. 11. 1961. 
Skupna udeležba: 29.95% 
Posamezni obrati: 

jama — vzhod 
jama — zapad 
el. strojni 
klasirnica 
zunanii obrat 
gradbeni obrat 
avtopark 

28.76% 
32.06% 
21.93% 
28.58% 

21.20 % 
25.40% 
28.71% 

5. Za člane ZK: od 4. 12. do 9. 
12. 1961: 
Skupna udeležba: 49.08% 
Posamezni obrati: 

jama — vzhod 46.23% 
jama — zapad 30.36% 
avtonark 38.88% 
zunanii obrat 45.25% 
gradbeni obrat 34.52% 
klasirnica 54.16% 
ostali člani (samo) 51.91% 

Na drugi strani pa ne moremo 
mimo dejstva, da so danes per-
spektive absolventov višjih šol in 
prve stopnje visokošolskega štu-
dija še nekoliko nejasne, ker je 
tak nivo izobrazbe nov in je da-
nes težko reči, ali bodo te šole res 
vzgajale strokovnjake, ki jih pod-
jetja potrebujejo, ali pa bo po-
trebna še temeljita reorganizacija. 

Naj bo tako ali drugače, mirno 
pa lahko trdimo, da bodo kadri, 
ki bodo izšli iz prakse in si bodo 
poleg svojega rednega dela pri-
dobili višjo izobrazbo v šolah, 
vsekakor sposobni dobro oprav-
ljati naloge na delovnih mestih, 
ki jih bodo zavzemali. 

6. Za administrativno osebje. 
Skupna udeležba: 54.6 
Posamezni obrati: 

direkcija 
jama — zapad 
jama — vzhod 
gradbeni obrat 
zunanii obrat 

52.75% 
53.33% 
53.33% 

6.66% 
60.00% 

Od celotnih možnih 3.790 ur je 
bilo obiskovanih samo 1713. Kje 
je vzrok tako malemu številu slu-
šateljev? Nekoliko nas lahko 0-
praviči precejšnje število bolnih 
in tistih, ki obiskujejo razne šole 
v popoldanskem času. Toda, če 
pomislimo, da je bilo prijavljenih 
v te seminarje nič več kot 656, 
potem dobimo jasno sliko nezain-
teresiranosti ali bolje povedano 
malomarnosti predvsem tistih čla-
nov, od katerih smo pričakovali 
najboljšo udeležbo. Ne vemo, za-
kaj je bil seminar za člane obrat-
nih delavskih svetov in sindikal-
nih odborov tako maloštevilno 
obiskan, saj znaša % njihove ude-
ležbe samo 29.95%. Ali se morda 
člani samoupravnih organov ne 
zavedaio svoje naloge? Potrebno 
bi bilo vsekakor tudi zanje orga-
nizirati še poseben seminar o 
družbenem samoupravljanju! Pa 
tudi udeležba ostalih ni bila nič 
ka j rožnata. Od vseh seminarjev 
je bil še naibolje obiskan prvi. to 
je za vodilni kader, kar je bilo 
tudi oričakovati. Vsekakor smo 
pričakovali večji odziv pri ostalih 
skupinah. Seminar za člane ZK 
je bil relativno dobro obiskan, če 
pomislimo, da je mnogo njihovih 
članov obiskovalo predavanje v 
drugih terminih. 

S tem. da so se pokazale te sla-
be strani, pa ne smemo misliti, 
da seminar ni uspel. Nasprotno, 
če pomislimo, da je bil ta seminar 
eden od najbolj razširjenih, po-
tem smo vsekakor dosegli namen 
tega seminarja. To pa nam je tu-
di garant, da bodo člani, ki so 0-
biskovali ta seminar, prenašali ta 
izkustva na tiste člane, kateri se-
minarja niso obiskovali. Razvese-
ljivo pa je to, kar nam je poka-
zala anketa, da si slušatelji na 
splošno še želijo takih in podob-
nih seminarjev. Posebno so bili 
navdušeni nad predavanjem »O 
medsebojnih odnosih«, ki ga je 
vodil tov. Mareša Ivan in želijo, 
da bi se ta tema še obravnavala. 
Mnogi so izrazili željo, da bi ne-
kateri predavatelji predavali s ta-
ko metodo, da bo vsem slušate-
ljem lahko dojemljiva. 

K. K. 



Potreba po impregnaciji jamskega lesa 

Da bi podaljšali življenjsko do-
bo lesa, je nujno, da poleg vseh 
preventivnih mer pristopimo k 
impregnaciji lesa. Posebni pogoji 
dela v rudnikih zahtevajo od im-
pregnacijskih sredstev kakor tudi 
od samega načina postopka im-
pregniranja vrsto drugih osobin 
in pogojev, kot jih pa pozna teh-
nika za impregnacijo lesa v dru-
ge svrhe. 

Impregnacijsko sredstvo za 
jamski les nam mora zagotoviti 
naslednje pogoje: 

1. Zaščititi mora les pred vsemi 
insekti in stoodstotno uničiti vse 
glivice, posebno še tiste, katere 
so pod ugodnejšimi pogoji v jami 
odpornejše kot drugje. 

2. Sredstvo mora biti lahko top-
ljivo v vodi in se mora dobro in 
hitro vpijati v les ter spajati 
in povezovati z vlakni. 

3. Na višji temperaturi ne sme-
jo izparevati, kakor tudi ne v vo-
di izpirati. 

4. Impregnacijsko sredstvo ne 
sme napadati vlaken in s tem 
zmaniševati odpornosti lesa. 

5. Biti mora nevtralna do že-
leza in drugih kovin — ne sme 
povzročati korozije 

6. Z lahkoto se mora v čim 
krajšem času vpijati globoko v 
les. 

7. Predvsem ne sme škodovati 
zdravju rudarjev in otežkočati 
življenjske pogoje v jami. 

8. Z impregnacijskimi sredstvi 
ne smemo povečati gorljivosti le-
sa. če pa pride do požara, ne sme 
impregnirani les povzročati za-
gušljivega dima ali strupenih pli-
nov. 

Les impregniramo na več na-
činov in z raznimi sredstvi. Naj-
važnejše pa je, da je predvsem 
debelejši les pred impregnacijo 
popolnoma obdelan, to je, da ga 
po impregnaciji globlje ne zase-
kavamo ali žagamo, ker s tem od-
piramo prosto pot škodljivcem za 
napad v sredino lesa. 

Glavni načini impregniranja 
so: 

1. Premazovanje 
2. Potapljanje — hladno 
3. Potapljanje — hladno-toplo 
4. Impregniranje pod vakumom 

in pritiskom. 
Impregnacija s premazovanjem 

ne pride v poštev za jamski les. 
Ta način se uporablja predvsem 

za impregnacijo rezanega lesa 
tanjših dimenzij za potrebe v 
gradbeništvu. Pa tudi tu le ta-
krat, če gre za porabo manjših 
količin. 

Postopek impregnacije s potap-
l janjem uporabljamo predvsem 
za impregniranje jamskega lesa 
bodisi suhega ali svežega. Kako 
globoko prodirajo v les impre-
gnacijska sredstva zavisi od de-
beline, vrste in vlage lesa ter ko-
liko časa ga namakamo. Za po-
tapljanje lesa se uporabljajo po-
sebni bazeni. Les se vlaga v ba-
zene tako, da ne more splavati 
na vrh raztopine, čas namakanja 
pa t raja od dva do deset dni. Lah-
ko pa čas namakanja skrajšamo, 
če kombiniramo toplo-hladlii po-
stopek. Vsebino raztopine segre-
jemo na 80—90° C in jo takšno 
držimo štiri do osem ur. Nato pu-
stimo, da se bazen počasi ohladi, 
nato pa dvignemo les iz bazena. 
Ves ta čas pa kontroliramo pene-

Ali bo 
Zvečer, ko sta legla k počitku, 

je žena dejala možu: »Danes po-
poldne, ko si bil ti na »šihtu« sem 
z sosedovimi sedela pred hišo. 
Razgovarjale smo se o stanova-
njih. Marica je rekla, da so pri-
morani stanovanje prepleskati, 
ker je minilo že tri leta od vse-
litve. Jaz sem začela malo razmiš-
ljati in v svoji glavi delati kalku-
lacije. Prišla sem do sledeče ugo-
tovitve: če naše trosobno stano-
vanje prepleskamo in uredimo, da 
bo lepo in čisto nam bo pleskar 
zaračunal najmanj 10.000 din. To-
rej bo treba »odrajtati« 10 tiso-
čakov pa lahko sebi kupim prav 
lepo obleko. Če kupim obleko, 
bom bolj »fletna« in me boš ti 
raje imel. Zato sem sklenila, da 
si ne bomo delali stroškov s ple-
skanjem, amapk se bomo raje 
preselili v center. Ko se bomo 
preselili, boš dobil nekje en »aj-
mer-« apna in boš sedanje stano-
vanje kar sam malo pobelil, da 
ne bodo mogli reči, smo ga pu-
stili zanemarjenega. Prihranili 
bomo pa le 10 tisočakov.*> 

tracijo. S vrha ogrevanja je, da iz 
lesa odstranimo gotovo količino 
zraka in s tem pri ohlajevanju 
dosežemo hitrejše vpijatije impre-
gnacijske raztopine. 

Napajanje lesa ni enakomerno 
in je odvisno od strukture lesa. 
Za impregniranje suhega lesa 
uporabljamo 2—4% raztopino, 
medtem ko je za sveži les dovo-
ljena 10—15%. V sveži les pro-
dira raztopina na bazi osmotske-
ga pritiska. Pri potapljanju lesa 
ne igra vlogo porabljena količina 
impregnacijskih soli na m3, ker 
se pri tem načinu prepoji samo 
zunanji sloj lesa. Vsako forsiranje 
močnejših .raztopin bi samo po-
večalo stroške impregnacije, ker 
raztopina s pomočjo difuzije in 
osmoze prodira tako globoko, ka-
kor globoko je les vlažen, t. j. 
v kolikor vsebuje prirodni sok in 
dokler se ne fiksira raztopina na 
vlakna lesa. Važno je. da se les 
prepoji, kar se da najgloblje. 
Kontrolo vršimo na ta način, da 
odrežemo kos lesa in ga osušimo. 

V decembru se je sestalo disci-
plinsko sodišče na kadrovskem 
oddelku rudnika lignita Velenje. 
Vršili sta se dve razpravi. 

Obtoženi Kolar Vinko, čelni 
nadzornik, Avberšek Jože, prvo-
pisani kopač na drugi izmeni, 
Drev Ivan, revirni nadzornik, 

uspelo 
»Ne vem, če bo šlo tako glad-

ko« je odvrnil mož in se preteg-
nil. 

»Zakaj pa ne?« mu je hitro 
vpadla v besedo, »saj se jih je že 
dosti preselilo.« 

»S čim pa naj utemeljimo, da 
je potrebna preselitev?« je vpra-
šal mož. 

2ena se je razburila in dejala: 
»Ne bodi taka šlapa! Preselili se 
bomo, pa amen! Jaz sem že na-
pisala prošnjo, jutri dopoldan jo 
boš odnesel na kadrovski oddelek. 
Če te bo kdo kaj vprašal ali pri-
pomnil, ga kar nahruli, saj nas 
morajo preseliti. Reci jim, da sem 
jaz bolna — oh, saj sem res bol-
na, zato se moramo preseliti.« Za-
čela je jokati, med jokom pa je 
dejala: »Ti veš, kake parkete ima-
mo! Ali misliš, da jih bom jaz 
čistila? Misliš, da sem neumna?« 
Obrisala si je solze in dejala: 

»•Preselili se bomo, da veš!« 
Mož je utihnil. Drugi dan je 

vzel prošnjo in odšel po njenih 
navodilih. 

T-e-c 

Nato ga premažemo ali pa prska-
mo n. pr. pri Wohmen-voih soleh 
z reaktivom, nakar prepojeni sloj 
porumeni, ostala ploskev pa po-
rdeči. Ko smo to ugotovili, je po-
trebno tudi ugotoviti količino vpi-
te količine impregnacijskih sred-
stev na m3. To storimo na ta na-
čin, da les stehtamo pred in po 
potapljanju. Podatki nam služijo 
za izračun stroškov impregnacije. 

Postopek impregniranja pod 
vakumom in pritiskom lahko u-
porabljajo le rudniki, ki uporab-
l jajo letno preko 3000 m3 impre-
gniranega lesa. Impregnacijske 
naprave so tako drage, da so pri 
manjši kapaciteti nerentabilne. 
Pri tem postopku se les impre-
gnira v velikih zaprtih kotlih pod 
vakumom in pritiskam do 8 at-
mosfer. Proces je krajši, impre-
gnacija pa boljša in temu primer-
no dražja. Te naprave uporablja 
že 30 let rudnik Reinbrannkohle 
v bližini Kolna v Nemčiji, ki ima 
o impregnaciji lesa do danes na j -
boljše izkušnje. Pečnik Jože 

Krištof Franc, čelni nadzornik in 
Oblišer Anton prvopisani kopač 
na tretji izmeni so obdolženi in 
priznani za krive, ker niso 17. no-
vembra 1961 na čelu B na 80. eta-
ži po predpisih zatesarili križišče 
tega čela. Kolar Vinko in Avber-
šek Jože sta kljub temu dovolila, 
da se je vršila prestavitev, dočim 
so Drev Ivan, Krištof Franc in 
Oblišar Anton, čeprav križišče ni 
bilo po predpisih zatesarjeno, do-
volili, da se je odpiral strop. S 
tem so seveda opustil ukrepe za 
varnost delavcev. Zakrivili so hu j -
šo kršitev po členu 270 Zakona o 
o delovnih razmerjih. Na podlagi 
tega zakona so bili vsi kaznovani 
s strogim javnim ukorom. 

Obtoženi Hudarin Slavko pa je 
pri tem kazenskem postopku o-
proščen obtožbe, ker je pravilno 
postopal.,Dal je namreč nalog, da 
se mora križišče pravilno in po 
predpisih zatesariti. 

Nadalje je disciplinsko sodišče 
obravnavalo tudi kaznivo dejanje 
Slatinšek Ferdinanda in Konc Jo-
žeta. Obtoženca sta 26. novembra 
1961 ob 18.30 uri hotela iz skla-
dišča betonskega železa gradbe-
nega obrata RLV odpeljati in si 
prisvojiti 281 kg betonskega žele-
za v skupni vrednosti 33.720 din, 
kar pa jima je bilo preprečeno. 

Ker sta si protipravno hotela 
prisvojiti tujo lastnino, sta s tem 
zakrivila hujšo kršitev delavne 
discipline. Po členu 270 »Zakona 
o delovnih razmerjih« sta bila 
kaznovana: Slatinšek Ferdinand 
je bil odpuščen iz gospodarske or-
ganizacije, Konc Jože pa z denar-
no kaznijo 4.000 din. 

Pritisk v jami terja impregnacijo lesa 

Disciplinsko sodišče je sodilo 



Izračunavanje stanarine v samskih domovih 
V stanovanjskem bloku na Ša-

leški cesti 18 je RLV opremil 5 
trosobnih družinskih stanovanj z 
inventarjem za samce in v njih 
nastanil rudarje, absolvente IRŠ, 
ki so v letu 1961 končali šolo in 
pridobili naziv kvalificiranega 
delavca. 

Ležišča so zelo udobna, ves in-
ventar je nov — udoben, prostori 
imajo toplovodno ogrevanje in 
stalno toplo tekočo vodo kot vsa 
ostala stanovanja v centru Nove-
ga Velenja. V vsalkem stanovanju 
je tudi kopalnica s kad j o in prho, 
ki je stalno na razipolago stano-
valcem. Sobe pospravljata dve 
snažilki. 

Za vse udobnosti so stanovalci 
doslej plačali le 1500 din mesečno, 
prav tako kot samci v ostalih 
samskih stanovanjih, ki še zdaleč 
nimajo takih ugodnosti. Ker se 
mora tudi za te stanovalce čim-
prej urediti plačevanje polne 
vrednosti stanovanja in nudenih 
uslug, si nekako oglejmo dejan-
ske stroške, ki odpadejo na vsa-
kega stanovalca. 

Najprej najemnina in redni 
stroški stanovanja: 

Ker plačajo stanovalci sami le 
1500 din mesečno, poravna razli-
ko, ki znaša 2686 din mesečno na 
posameznika delovni kolektiv kot 
celota. 

Ali je to pravilno? 
Kvalificirani delavci — absol-

venti IRS SO kakor vsi ostali pol-
no plačani za svoje delo. Njihovi 
povprečni mesečni prejemki so v 
povprečju enaki kot jih imajo 
njihovi tovariši, ki so poročeni. 
Kdo njim registrira stanarino za 
družinsko stanovanje? Jasno je 
da nihče, sicer pa tega tudi od ni-
kogar ne pričakujemo? Zakaj na j 
bi pa kolektiv kot celota regresi-
ral stroške stanovanja samcem? 
Tu ni prav nobenega opravičila, 
zato je treba takoj urediti, da bo 
vsak zase plačal to kar prejema, 
odnosno, da se bo lahko vsak dan 
odločil, k je si bo za svoj denar 
iskal usluge, ki jih potrebuje. Pri 
tem je treba omeniti, da so ti sta-
novalci deležni (poleg ostalih) še 
enega regresa in sicer pri prehra-
ni. Kolektiv RLV še vedno regre-
sira stroške prehrane v menzi 
hotela »Paka«. Ta regres, ki pred-
stavlja razliko cene, ki je veljala 

Za 1 družinsko stanovanje je določena akontacija 
najemnine (ker še ni dokončnega izračuna) v 
znesku 

za uporabo električne energije odpade na 1 stan. 
za uporabo vode (50 din na osebo mesečno) 
za odnašanje smeiti in druge komunalne usluge 

Skupaj: 

din mesečno 

6000 
1000 
350 
100 

7450 

Ker je v enem stanovanju po-
vprečno 7 samcev, odpade na ene-
ga mesečno povprečno 1064 din, 
stroški za toplovod, ki znašajo 
mesečno 1300 din na 1 stanovanje 
se ne računajo, ker samci, ki so 
v rudniških stanovanjih ne pre-
jemajo deputatnega premoga ali 
denarnega nadomestila zanj. 

Teh 1064 din predstavlja le sta-
narino. Za uporabo inventarja in 
stroške čiščenja pa je kalkulacija 
naslednja: 

v rudniški menzi ob ukinitvi iste 
v juliju 1961 in dejansko polno 
ceno v menzi hotela »Paka«, zna-
ša na enega abonenta mesečno 
1650 din. Če prištejemo ta regres, 
ki ga plača prav tako kolektiv kot 
celota, prejemajo ti samci poleg 
rednih prejemkov še 4.336 din 
mesečno kot prispevek za njihove 
stroške prehrane in stanovanja. 
Tovariši, ki imajo svoje družine 
in se sami hranijo doma imajo 

Teh 1064 din predstavlja le stanarino. Za uporabo inventarja 
in stroške čiščenja pa je kalkulacija naslednja: 

din 
Uporaba inventarja 

Posteljno perilo in perje za 1 posteljo, vrednost 
7.300 din, doba t ra janja je 3 leta — mesečna ob-
rabnina znaša 

Posteljne odeje in vložki — vrednost 32.000 din, 
doba t ra janja 5 let, mesečna obrabnina znaša 

Pohištvo (za enega stanovalca) vrednost 53.000 din, 
doba trajanja 10 let, mesečna obrabnina znaša 

Pranje posteljnega perila 2 krat mesečno 

Prostore pospravljata in čistita dve snažilki, kate-
rih bruto plača znaša ca. 30.000 din mesečno 

Skupaj znašajo stroški enega stanovalca mesečno: 
1. stanarina z rednimi stroški 
2. stroški uporabe inventarja in pranje 
3. stroški čiščenja in pospravljanja 

202 

533 

441 

280 
1456 

1666 

1064 
1456 
1666 
4186 

nedvomno mnogo večje izdatke 
kot samski delavci — tudi njim 
nihče ničesar ne regresira, zato 
se mnogi upravičeno sprašujejo 
ali so dolžni prispevati nekaterim, 
ki tega prispevka niso potrebni, 
še manj pa upravičeni. Ker bodo 
prizadeti sami takoj vprašali »ali 
ostali samci plačajo polne usluge, 
ki jih prejemajo« moramo pogle-
dati še kako je s tistimi, ki sta-
nujejo v samskem domu, inter-
natu, ali v petorokih. Tudi ti pla-
čajo mesečno 1500 din za stano-
vanje in vse ostale usluge. 

Usluge za ta samska stanovanja 
so za 1046 din mesečno cenejša 
kot stanovanja za absolvente IRS, 
so pa temu ustrezno tudi manj 
udobna. Kljub temu pa daje ko-
lektiv kot celota tudi tem sam-
cem kot prispevek k stroškom za 
hrano in stanovanje še 3.290 din 
mesečno. Toda ta prispevek je že 
bolj opravičljiv, ker je med temi 
samci največ novincev, nekvalifi-
ciranih delavcev, ki imajo vsaj 
v prvih mesecih zaposlitve težave 
zaradi nižjih osebnih prejemkov, 
po drugi strani pa veliko potreb 
po predmetih za osebno rabo. 

Izračun stroškov uslug za ta stanovanja pa je naslednji: 

Uporaba inventarja — posteljno perilo in perje za 
1 posteljo, vrednost 7.300 din, mesečna obrabnina 

Posteljne odeje in vložki, vrednost 32.000 din, doba 
t ra janja 5 let, mesečna obrabnina 

Pohištvo, vrednost na 1 stanovalca 49.000 din, doba 
t ra janja 10 let, mesečna obrabnina 

Pranje posteljnega perila 

Pospravljanje in čiščenje sob na 1 stanovalca 
Čistilni in potrošniški material 

Najemnina za prostor (cena sobe) za 1 stanovalca 
za 1 mesec znaša 
Uporaba električnega toka na 1 stanovalca 
Uporaba vode 
Odvoz smeti 

Skupen izračun stroškov uslug je: 
Uporaba inventarja 
Čiščenje prostorov 
Stanarina s komunalnimi uslugami 

fkatda M veste: 

din 
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1093 
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597 

1397 
1146 
597 

3140 

— Da je v rudniku lignita Ve-
lenje zaposlenih vsega skupaj 
3142 delavcev, 

— Da smo v letu 1961 sprejeli 
v službo 980 delavcev, iz podjetja 
pa jih je odšlo 738. 

— Da je v letu 1961 pridobilo 
kvalifikacijo 455 delavcev. Od te-
ga kvalificiranih delavcev 162, 
strelcev 72 in polkvalificiranih 
221-
i—.Da rudnik štipendira 46 fii-

l i & f n a fakultetah in 43 dijakov 
na srednje-tehničnih šolah. Poleg 
teh pa štipendira ali delno pla-
čuje šolnine še 27 delavcem, ki 
obiskujejo mojstrske šole, 10 de-
lavcev in uslužbencev obiskuje 
večerno ekonomsko šolo in 14 ve-
černi knjigovodski tečaj. 

— Da bo odšlo v treh letih 
predvidoma 130 delavcev v sta-
rostno upokojitev. 

— Da V rudniških stanovanjih 
stanuje 1106 družin. 

— Da je povprečna stanovanj-

ska površina na stanovalca 
16,50 m2. 

— Da ima RLV 520 postelj v 
samskih sobah. 

— Da .ie bilo pred zadnjo raz-
delitvijo družinskih stanovanj 
vloženo na kadrovsko socialni 
oddelek 85 prošenj za zamenjavo 
stanovanja. Vsi prosilci želijo sta-
novanja v centru. 

— Da je bilo preko poletja in 
jeseni v hotelu »Paka« petkrat 
tedensko ples, v restavraciji »Je-
zero« pa trikrat tedensko. Kljub 
temu pa nekateri mladinci govo-
rijo, da je za mladino v Velenju 
slabo življenje, ker ni plesa. 

— Da so nekateri abonenti sa-
mopostrežne restavracije hotela 
»Paka« tako neotesani, da pri ko-
silu niti svojih pokrival ne sna-
mejo z glave. 

— Da je 25. decembra 16 ru-
darjev naredilo neopravičene izo-
stanke. Smešno kajne, da tudi po-
samezne rudarje prevzamejo bo-
žični prazniki. 

Zakaj slaba preskrba z zelenjavo ? 
Preskrba z zelenjavo v velenj-

ski trgovini z živili je v zad-
njem času zelo zašepala. Zato se 
postavlja vprašanje, če je tem 
razmeram krivo splošno kritično 
stanje preskrbe z zelenjavo, ali 
pa je posredi očitna neodgovor-

nost nabavnega osebja do potroš-
nika? 

Ne gre samo za akutno po-
manjkanje zelenjave, kajti tudi 
zima je deloma kriva, ampak 
predvsem za minimalno kakovost, 
ki bi jo morala imeti zelenjava, 

namenjena prodaji potrošnikom. 
Tik pred novim letom je bila v 

prodaji zelena solata, ki pa je bila 
pretežno gnila, žal pa kot taka 
ni imela na ceno nobenega vpliva. 
Cena solati je bila 250 din. Ra-
zumljivo je, da solata v takem 
stanju ni šla v prodajo po nor-
malni ceni ter se je gnitje nada-
ljevalo. Vprašanje je, kakšen je 
bil finančni učinek? Smatramo, 
da bi bilo mnogo bolje tako ali 

podobno blago, ki podleže kva-
ru, pravočasno prodati po nižji 
ceni, da bi se vsaj nekaj izpla-
čalo. 

V ostalem mislimo, da bi se da-
lo z raznimi sorodnimi zelenjava-
mi v kritičnem zimskem času kri-
ti potrebe namesto zelenih solat, 
ker je zelenjava na splošno iz 
zdravstvenih in prehranbenih 
razlogov neogiben del našega 
dnevnega jedilnega lista. 



Velenje energo^kemični kombinat 
Daljinski plin 

Poleg premoga tvorijo nafta, ze-
meljski plin in voda glavno ener-
getsko bazo za gospodarski raz-
voj pri nas in v svetu. Po koli-
čini zalog in višini proizvodnje 
je premog še vedno najvažnejše 
gorivo in s tem važen vir ener-
gije. 

Naša republika razpolaga poleg 
izredno ugodnega vodno energet-
skega potenciala, ki je osnova 
hidrocentral z ogromnimi količi-
nami premoga v velenjskem lig-
nitnem bazenu. 

Sedanja potrošnja lignita je di-
rektna, ko ga trošimo v industri-
ji in široki potrošnji kot kurivo, 
ali pa indirektna, ko ga trošimo 
v kotlarnah, termoelektrarnah, in 
dividualnih generatorskih napra-
vah itd. Taka potrošnja pa ni ra-
cionalna in ekonomična. 

Zaradi tega, ker jetalin visdko-
delave premoga trudi izpopolniti 
obstoječe postopke in najti nove 
učinkovitejše metode za opleme-
nitenje trdnih goriv v smeri njih 
utekočinjenja ali vplinjevanja. Z 
novimi metodami je mogoče pri-
dobivati iz premogov slabe ali pa 
najslabše kvalitete visokvalitetno 
brezbalasto gorivo za industrijo, 
naselja, individualne potrošnike 
itd. Brezbalasfcno gorivo je daljin-
ski plin zato, ker nima primesi v 
obliki nečistoč, je brez žvepla, je 
suh in ne tvori pepela itd. 

Vplinjevanje lignita v Velenju 
bo visokotlačno, kar pomeni, da 
bo plin pod pritiskom 23 atm. Iz 
visokol tlačnih generatorjev, k jer 
vplinjujemo lignit, bo visokotlač-
ni plin, potem ko ga očistimo, 
vstopal v plinovodno mrežo. 

Zaradi tega, ker je plin visoko-
tlačni, ga je možno transportirati 
na velike razdalje. Zato tudi ime 
daljinski plin. Plinovodna mreža 
vodi plin do glavnih potrošnikov 
in glavnih mest ter naselij. Glav-
ni potrošniki so Železarna Jese-
nice, Železarna Ravne, Železarna 
Store, Cinkarna Celje, Tovarna 
glinice in aluminija K ;dričevo in 
Tovarna dušika Ruše. Glavna 
mesta in naselja, do katerih bo-
mo vodili .plin, pa so Velenje, 
Šoštanj, Slovenj Gradec, Ravne, 
Polzela, Šempeter, Žalec, Petrov-
če, Celje Slov. Konjice, Slov. Bi-
strica, Maribor, Ruše, Vransko, 
Kamnik, Domžale, Ljubljana, 
Kranj, Radovljica, Jesenice. 

Plinovodna mreža oziroma pli-
novod bo grajen po najsodobnej-
ših tehničnih in varnostnih pred-
pisih. Položen bo v zemljo, en me-
ter globoko in primeunno zašči-
ten proti rj i — koroziji. Notranji 
premer plinovoda bo od 150 do 
350 mm. Za nadzor plinovoda v 
pogonu so predvidene avtomatizi-
rane signalne naprave, katere 
javljajo centrali v Velenju vse 
m o h e nedostake, ki bi lahko na-
stopili pri potrošnikih. Razen te-
ga so predvidene stalne skupine 
za terensko kontrolo plinovodne 
mreže. 

Za posamezne potrošnike talko 
industrijske kot ostale, so pred-
videni odcepni vodi od glavne 
plinovodne mreže. Na odcepnih 
vodih so plinske postaje z zapor-
nimi, varnostnimi in redueimimi 
ventili, z merilnimi instrumenti, 
z eventuelnimi napravami za gret-
je plina pri primerih večjih zni-

- vir energije 
žanj tlakov, ko se plin prekomer-
no ohladi, ter z napravami za odi 
šavlejnje plina. 

Od plinskih postaj naprej bodo 
v krogih potrošnje izvedene plin-
ske mreže, v katerih bo plin pod 
tlakom, ki je ustrezen za indu-
strijske, odn. ostale potrošnike. 

Daljinski plin iz Velenja je vir 
energije in to toplotne, ker ga je 
možno uporabiti in koristiti v in-
dustrijski in ostali potrošnji. 

Kot primer navajamo sledeče 
možnosti uporabe daljinskega pli-
na: 

1. V INDUSTRIJSKI PROIZ-
VODNJI 

a) Železarska industrija 
— pri Siemens-Martin pečeh v 

kombinaciji s tekočimi gorivi in 
to 70 % ogrevne vrednosti v pli-
nu ter 30 % ogrevne vrednosti v 
tekočem gorivu; 

— v valjarniških pečeh, kova-
ških pečeh za normalizacijo in ža-
renje, kalilnih pečeh, sušilnih pe-
čeh za kalupe, sušilnih pečeh za 
pesek itd. in to z uporabo izključ-
no daljinskega plina. 

b) Barvasta metalurgija 
— v aluminijski industriji in to 

za sintranje boksita in za kalci-
nacijo glinice; 

— za predelavo oinkove rude 
in za proizvodnjo cinka; 

— za gretje vložkov v valjar-
niških pečeh za baker, cink in 
svinec. 

c) Kemična industrija 
— za aglomeracijske peči, su-

šilnice itd. 
d) Industrija gradbenega mate-

riala 
— za cementne peči, za apnenii-

ce, za tunelske peči v opekarski 
industriji, za proizvodnjo ognje-
vzdržnega materiala — šamot. 

e) Kovinsko-predelovalna indu-
strija 

— za kovaške peči, kalilne peči, 
žarilne peči, ogrevalne peči za 
stiskano robo in za toplo obdela-
vo; 

— predgrevanje konstrukcij in 
elementov pred varenjem, napu-
ščanje raznih varjenih konstruk-
cij in elementov; 

— sušilne peči za lakiranje; 
— peči za pocinkanje. 
f) Ostala industrija 
— v prehranbsni industriji, za 

ekstraktorje, uparilce, kotle, su-
šilnice; 

— v predelovalni industriji za 
predelavo umetnih smol, plastič-
nih mas in gume; 

— za aparate za vulkaniziranje 
— za sušilnice; 
— za stiskalnice; 
— za specialna ogrevanja posa-

meznih delovnih mest — ogreva-
nje z žarčenjem. 

2. Ostala potrošnja 
V ostali potrošnji,, t. j. široki 

potrošnji in neindustrijski dejav-
nosti lahko koristimo daljinski 
plin vsepovsod, kjer je potrebna 
toplotna energija. 

a) V individualnih gospodinj-
stvih 

— za kuhanje, za ogrevanje 
vode in za ogrevanje prostorov. 

b) V neindustrijski dejavnosti 
— v hotelih in za družbeno 

prehrano, za štedilnike vseh ob-
lik, za kotle za pripravo hrane, 
za bojlerje za vročo vodo; 

— v pekarnah; 
— v pralnicah in sušilnicah pe-

rila; 
— v bolnicah in šolah; 
— v društvenih prostorih. 
c) V obrti 
— tu lahko uporabljamo plin za 

vse razne postopke, kjer je po-
trebna toplota, za ogrevanje de-
lavnic, za pripravo tople vode itd. 

Pri uporabi daljinskega plina 
je merodajna tudi cena. Analize, 
ki smo jih napravili, so nam po-
kazale sledeče: 

— če uporabljamo v industriji 
namesto generatorskega plina 
daljinski plin, je daljinski plin 
cenejši za 20 do 40 % od genera-
torskega plina; 

— če uporabljamo v industriji 
namesto električne toplote daljin-
ski plin, je daljinski plin za 80 % 
cenejši od električne toplote; 

— če uporabljamo v gospodinj-
stvu za primer gretja vode daljin-
ski plin, je daljinski plin cenejši 
za 50 % od električne toplote in 
za 35 % od drv ali premoga. 

Poleg ekonomskih prednosti, ki 
so izražene v denarju, imamo še 
nešteto drugih prednosti: 

— daljinski plin prihaja do po-
trošnika po ceveh. Ni težav v zve-
zi z oskrbo z gorivom in ni težav 
z njegovim vskladiščenjem; 

— daljinski plin je brez žvep-
la, brez mehanskih nečistoč in 
brez vlage; 

— potrošnjo plina je možno pri 
uporabi regulirati in avtomatizi-
rati, kar nam daje visok efekt 
izkoriščanje plina in kvalitetnej-
še proizvode. 

— za transport daljinskega pli-
na so potrebni manjši premeri 
plinovodov kot pri generatorskem 
plinu; 

— daljinski plin izgoreva eko-
nomičneje od ostalih goriv; 

— z uvedbo daljinskega plina 
v industriji, ki sedaj uporablja ge-
neratorski plin, se sproste in po-
večajo obstoječe kapacitete za 
hladilno vodo, komprimiran zrak 
in paro; 

— sprosti in zmanjša se delov-
na sila, kar pomeni zopet zmanj-
šanje investicij. Odpade potreba 
po čiščenju generatorskih vod. 

Kam z žensko 
S 1. januarjem letošnjega leta 

je pričel z delom »Zavod za za-
poslovanje delavcev v Velenju, 
ki je prevzel prejšnje funkcije 
bivših občinskih posredovalnic za 
delo. Zavod za zaposlovanje je u-
stanova z lastnim finansiranjem 
in družbenim upravljaniem. Pred 
zavod se postavljajo naloge, ki jih 
določa zakon o službi zaposlova-
nja delavcev, predvsem pa: 

— spremlja zaposlenost in po-
trebe gospodarskih in javnih 
služb o delavcih ter predlaga u-
krepe za zaposlovanje delavcev, 
zlasti v zvezi z lokacijo gospodar-
skih objektov in razdelitvijo in-
vesticij, popolnim izkoriščanjem 
zmogljivosti gospodarskih organi-
zacij. odpiranje novh obratov s 
komunalnmi in drugimi javnimi 
deli ter z razvijanjem dejavnosti, 
ki zaposlujejo več delavcev. 

— posrednje pri zaposlovanju 
delavcev v skladu z njihovo spo-
sobnostjo in strokovno izobrazbo 

— imamo čisto atmosfero, či-
ste vode, ni saj, ni nečistoče, po-
veča se higiena dela itd. 

— odpadejo prevozi goriva po 
železnici, s čimer so proste kapa-
citete za druge prevoze in je s 
tem tudi potrebnih manj inve-
sticij v prevozna sredstva. 

— v široki potrošnji dosežemo 
večjo brzino kuhanja in gretja. 
Odpade vskladiščenje in transport 
goriva od kleti do stanovanja. Ko 
imamo enkrat aktivirane grelce, 
odpade transport pepela in šlake. 
Odpade vsako vzdrževanje ognja. 

— temperaturo predmetov in 
prostorov lahko avtomatsko dr-
žimo na zahtevani višini. 

— plin lahko precizno merimo 
in ga plačamo tekoče za nazaj, 
medtem, ko plačamo trdna goriva 
običajno ob skupni nabavi v je-
seni. naprej. To nam daje stalno 
kontrolo nad potrošnjo plina in 
racionalno porabo plina. 

Današnja potrošnja plina v sve-
tu je tako v industriji kot v široki 
potrošnji ogromna. Navajamo kot 
primer, da porabi en član gospo-
dinjstva, tam kjer imajo plin, 
letno: 

I-
v ZDA 1760 Nffl' plina 
v Avstriji 130 Nm3 plina 
v Franciji 120 Nm3 plina 

Dočim pri nas v Sloveniji pri-
de le okrog 12 Nm3 plina letno na 
eno -gospodinjstvo, kar je vzeto 
za Maribor, Celje in Ljubljano, 
kjer obstoje mesitne plinarne. 

Daljinski plin je sodobna vrsta 
energije. Delo z njim v pogonu 
je enostavno in brez večjih ma-
nipulacij. Z uvedbo daljinskega 
plina je možen boljši razvoj in-
dustrije, obrti in predvsem pa ko-
munalne dejavnosti, kar pomeni 
dvig standarda. 

Boris Hren 

delovno silo ? 
ter potrebami organizacij, ki so v 
skladu z družbenimi plani in pla-
niranim povečanjem produktiv-
nosti dela; 

— pomaga mladini in odraslim 
pri izbiri poklica (poklicno usmer-
janje), ki ustreza njihovemu nag-
njenju in zmožnostim ter potre-
bam gospodarstva in javnih služb; 

— skrbi za strokovno usposab-
ljanje in prekvalifikacijo brezpo-
selnih in invalidov: 

— odloča o pravicah delavcev 
med začasno brezposelnostjo. 

Poleg teh nalog so še druge na-
loge, ki jih mora izvrševati zavod 
po svojih službah v skladu s 
s predpisi. 

Hitri razvoj težke industrije v 
Šaleškem bazenu sprejema vsako 
leto večje število moške delovne 
sile v stalno delo, kar se pred-
vsem odraža pri RLV, kakor tudi 
še pri nekaterih drugih podjetjih. 

(Nadaljevanje na 7. strani) 



Ob novem letu smo se jih spomnili 
Delovni kolektiv RLV je na po-

budo sindikalne podružnice pri-
redil v dneh praznovanja Novega 
leta prijetno presenečenje otro-
kom in ženam vseh tistih članov 
kolektiva, ki so se od leta 1945 
dalje smrtno ponesrečili pri delu 
v rudniku. To so otroci različnih 
starosti, ki še nimajo svojega po-
klica, odnosno lastnih dohodkov 
za preživljanje. 

V petek pred Novim letom se 
je zbralo v lepo okrašeni stranski 
dvorani Doma kulture v Velenju 
15 mater in 24 njihovih otrok. 
Pričakali so jih predstavniki de-
lovnega kolektiva. Orkester »Svo-
bode« jim je zaigral pozdrav. Ot-
roci so osupnili ob pogledu na 
pravljično okrašeno dvorano, oči 
so jim begale od mavričnih lučk 
na novoletnih jelkah, ki so segale 
do stropa, pa do daril, ki so le-
žala pod njimi. Ni čudno — na 
tem mestu so uzrle njihove oči 
predmete svojih srčnih želja, ki 
so jih pred nekaj dnevi boječe 
zaupali predstavnikoma delovne-
ga kolektiva RLV, katera sta jih 
obiskala na njihovih domovih. 
Da — tokrat so se želje uresniči-
le, tudi tiste, ki so se njim samim 
zdele nedosegljive. Dvojčice Cvet-
ka in Majda, ki imata skoro uro 
hoda v šolo v Velenje sta uzrli 
ob steno prislonjena dva ženska 
»Rogova« kolesa — prav taka iz 
njihovih sanj. Sedemletna Mirica 

pa je pogledovala manjše žensko 
kolo — plave barve, prav tako in 
mogoče tudi tisto, ki ga je videla 
v izložbi in si ga zaželela. Saj je 
to željo zaupala tistemu, ki jo je 
prišel obiskat v imenu kolektiva 
rudnika — mogoče je prav zanjo. 
Ko so sedli za mize, jim nudene 
dobrote niso šle prav nič v slast, 
tudi tistih nekaj pozdravnih be-
sed predstavnikov kolektiva niso 
mogle predramiti presenečenih 
otrok. Veliki trenutek je nastopil, 
ko je predsednik sindikalne pod-
ružnice stopil k darilom in začel 
klicati imena otrok in jim izroča-
ti darila. 

Otrokom je bilo razdeljeno 8 
parov smuči, dvoje sank, 14 pa-
rov čevljev, tri normalna ženska 
dvokolesa, 9 toplih bund, 5 pulo-
verjev, 4 zimski plašči, 3 trenirke 
ter razna drobna konfekcija in 
nekaj meterskega blaga. Med da-
rili so bile tudi štiri lutke in za 
vsakega nekaj slaščic. 

Ta, za kolektiv skromna darila 
so razveselila srca teh otrok in 
njihovih mamic, prav tako pa so 
razveselila nas vse, ves delovni 
kolektiv, ki ne more in ne sme 
pozabiti tistih, ki so pri svojem 
rednem delu zase, za svojo dru-
žino in za našo socialistično do-
movino izgubili življenje. 

Mar ni tak spomin nanje naj-
lepši, najbolj human in najbolj 
socialističen? 

Obdarjeni otroci s predstavniki kolektiva 

(Nadaljevanje s 6. strani) 
Perspektiva v sedanji luči kaže, 
da se bo v bodočih 5 letih indu-
strija še povečala na račun za-
poslovanja moške delovne sile. 
Takoj pri tem pa nastaja vpraša-
nje, kam z žensko delovno silo in 
z doraščajočo žensko mladino, ka-
tere brezposelnost naglo raste ob 
razvoju težke industrije. 

Ze sedaj obstaja vprašanje, kam 
spraviti žensko mladino, ki je v 
letošnjem letu dovršila 8-letno o-
snovno šolanje, nima pa pogojev 
za nadaljnji študij, niti se ne mo-
re vključiti v uk obrti, ker teh 
primanjkuje. Pred zavod za za-
poslovanje delavcev se vsako-
dnevno pojavljajo novi problemi, 
ki terjajo hitre rešitve predvsem 
pri ženskah, katerih možje imajo 
kot nekvalificirani delavci majh-
ne mesečne prejemke, žena, vdov 
z malo pokojnino ali brez pokoj-
nine, žena, ki so socialno ogro-
žene itd. Nadalje nezakonske ma-
tere brez sredstev ter kakor smo 
že omenili doraščajoča ženska 
mladina, predvsem šibkejših dru-
žin. Problem glede teh, da se za-
poslijo v obrtni dejavnosti, je te-
žak, ker obrti na splošnem na 
področju občine primanjkuje in 
še ta ni v dovoljni meri razvita. 
Da bi lahko spoznali situacijo 
podrobnejše, navajamo dejstva s 
številkami, ki bodo kot orienta-
cija o nadaljnjem razmišljanju 
reševanja problema zaposlovanja 
ženske delovne sile. To ni vpra-
šanje samo zavoda kot takega, 
ampak je to vprašanje, ki ga bo 
potrebno reševati v okviru celot-
ne komune t. j. v okviru vseh 
gospodarskih organizacij in poli-
tičnih činiteljev. 

Vseh prebivalcev v občini Šo-
štanj je okoli 22.236, od tega pa 
zaposlenih žena 6,24%, Predvi-
den planski prirastek vsega pre-
bivalstva po statistični analizi o-
krajnega zavoda za statistiko bi 
naj bil: 

1962 23.200 ali za 965 prebiv. več 
1963 23.900 ali za 1665 prebiv. več 
1964 24.600 ali za 2365 prebiv. več 
1965 25.300 ali za 3064 prebiv. več 

Ne glede na statistično analizo 
pa z oziram na sedanji razvoj in-
dustrije pričakujemo večji prira-
stek prebivalstva, kakor ga pred-
videva statistična analiza. 

Predviden prirastek ženske 
mladine osnovnih šol zadnjega 
letnika bo po sedanjih pokazate-
ljih naslednji: 
1960/61 87 
1961/62 114 ali za 27 učenk več 
1962/63 141 ali za 54 učenk več 
1963/64 202 aM za 115 učenk več 
1964/65 204 ali za 117 učenk več 

V toku obdobja 1960/61 do 
1964/65 bo predviden prirastek na 
ženski mladini za ca. 748 mladink. 
Pri gornjem številu smo upošte-
vali samo osme razrede osnovnih 
šol, nismo pa upoštevali število 
učenk, ki bodo zaključile osnov-
no šolanje vsled slabega zdravja 
ali umske zmogljivosti osnovno 
šolanje že v 6. in 7. razredu. 

Vseh zaposlenih v občini Šo-
štanj je okoli 7099, od tega žena 
1387 ali 18.1%. To pokazuje veli-
ko nesorazmerje, ki ni v skladu 
z razvojem gospodarstva in je lo-
gično, da je brezposelnost žen-
ske delovne sile normalen pojav. 

Po kvalifikacijskem sestavu je 
v naši občini sedaj trenutno za-
poslenih žena: 
delavk uslužbenk 

VK 11 VS 37 
K 372 SS 290 
PK 177 NS 189 
NK 290 PU 23 
Sk 850 539 
Po panogah gospodarstva je 

dustrijo v Celju zaznamujejo o-
koli 400 mladink, ki so v letoš-
njem letu ali pred nekaj leti za-
vršile osnovno šolanje, pa jih 
zbornice niso v stanju vključiti v 
uk z ozirom na pomanjkanje obr-
ti, niti se jim ni mogla najti pri-
merna zaposlitev. Precejšnji del 
teh je iz področja naše občine. 

Od prijavljenih brezposelnih je 
pretežni del nekvalificiranih, kar 
je še težavneje pri zaposlitvah. 
Ne glede, da ima vsaka žena in 
mladinka, ki je prijavljena za de-
lo, pravico do dela, se jim zapo-
slitev ne more nuditi, ker ni na 
razpolago delovnih mest. 

Stanje brezposelnih žena in 
ženske mladine jea po kvalifika-
cijskem sestavu dosedaj nasled-
nje: 
Delavk Uslužbenk 

K 15 SS 8 
NK 184 PU 6 
Sk. 199 14 

ženska delovna sila zaposlena: 
v industriji in javni upravi 896 
v trgovini 103 
v kmetijstvu 75 
v gostinstvu 67 
v obrti 219 

2e v letošnjem letu okrajne 
zbornic« za trgovino obrt in in-

Z ozirom na socialni sestav je 
od tega skupnega števila prijav-
ljenih žena 40% socialno ogrože-
nih, katerim bi se morala nuditi 
čimprejšnja zaposlitev. 30% je so-
cialno šibkih, ostale pa so prijav-
ljene, ker pač iščejo zaposlitev, do 
katere imajo pravico. 

Nezaposlenim ženam in ženski 
mladini, ki izpolnjuje pogoje za 
denarno nadomestilo v času brez-
poselnosti in ki imajo tudi pravi-
co do zdravstvenega varstva, se 
iz sklada tuik. zavoda izplačuje 
denarno nadomestilo in zdrav-
stveno varstvo. Za prvo polletje 
letošnjega leta je Zavod izplačal 
v ta namen 1,410.000 din. Za dru-
go polletje pa bo znesek še enkrat 
večji, ker je pred vrati zimska 
sezona in bodo žene, ki so bile 
sezonsko zaposlene, prišle v po-
štev za prejem denarnega nado-
mestila. Če bi bila možnost zapo-
slitve žena, bi se lahko sredstva, 
ki se izplačujejo za nadomestila 
in zdravstveno varstvo, uporabi-

la za druge namene, n. pr. za od-
piranje novih delovnih mest in 
podobno. 

Petletni plan perspektivnega 
razvoja naše občine načelno ne 
prikazuje možnosti zaposlovanja 
ženske delovne sile in se torej ni 
mogoče v tem primeru na per-
spektivni plan oslanjati v pogle-
du konkretnega planskega zapo-
slovanja žena in ženske mladine. 
Zato bi bilo nujno potrebno na 
osnovi razvijajoče se težke indu-
strije pristopiti k ustanavljanju 
lažje industrije, kar petletni plan 
gospodarskega razvoja konkretno 
ne predvideva, in to predvsem ta-
ke industrije, v kateri bi se lahko 
izključno zaposlila ženska delov-
na sila. 

Glede nadaljnjega zaposlovanja 
žena in ženske mladine v prihod-
njih letih pri sedanjem stanju na-
šega gospodarstva v naši občini 
lahko računamo samo še pri To-
varni gospodinjske opreme v Ve-
lenju, Tovarni usnja v Šoštanju 
in pri Chrom-metal v Velenju, 
vendar bodo tu zaposlitve manj-
šega značaja in s tem še ne bo 
rešeno vprašanje večjega zaposle-
vanja. 

V gospodarskih organizacijah v 
naši občini je še precej delovnih 
mest, na katerih bi lahko delala 
ženska delovna sila. so pa to de-
lovna mesta zasedena z moško 
delovno silo. S pravilno ocenitvi-
jo delovnih mest bi gospodarske 
organizacije lahko zaposlile žen-
sko delovno silo. moška delovna 
sila, ki je sedaj na lažjih delov-
nih mestih, pa na j bi se zaposlila 
na težjih delovnih mestih. 

Mnenja smo, da se morajo s to 
problematiko seznaniti vsi kolek-
tivi gospodarskih in družbenih 
organizacij, razpravljati in sku-
šati skupaj z upravo Zavoda in 
svetom Zavoda omiliti vprašanje 
brezposelnosti žena, predvsem pa 
ženske mladine. 

Franjo Cepin 



ZAHVALA KOLEKTIVU 
Nemalo me je presenetilo že 

tretje darilo, ki mi ga je pokloni-
la sindikalna podružnica rudnika 
lignita Velenje. Ob tej priliki se 
iskreno zahvaljujem celotnemu 
kolektivu za pozornost in skrb 
tako za 1. maj, 3. julij in za novo 
leto. Človeku, še prav posebno 
bolniku, je prijetno, če ve, da ima 
poleg sebe nesebične tovariše, ki 
ga niso pozabili. 

Samo v par besedah bi vam 
rad pojasnil, kako sem si nako-
pal to bolezen nad seboj. V prej-
šnji številki »Rudarja« je bil ob-
javljen članek ing. Kajfeža o ne-
srečnem Glinškovem klancu. 13 
prometnih nesreč je bilo samo v 
letu 1961. Med temi nesrečniki, 
ki so se ponesrečili na tem »zlo-
veščem« kraju, sem bil tudi jaz. 
Bil sem težko poškodovan in se 
moram zahvaliti samo požrtvoval-
nemu osebju kirurgičnega oddel-
ka v Celju, predvsem dr. Stroko-
lu za vso pomoč, ki so mi jo nu-
dili. Tudi tov. Hudobrezniku za 
takojšen prevoz iz kraja nesreče 
v bolnico sem dolžan zahvalo. Za 
vse nadaljne zdravljenje pa sem 
iz vsega srca hvaležen dr. Fijav-
žu. 

Nepričakovana nesreča mi je 
pustila trajne posledice. Pri hu-
dem udarcu mi je počila lobanja. 
Štirinajst dni sem ležal v neza-
vesti. Vzelo mi je vid in sluh. Za 
dalj časa sem bil priklenjen na 
posteljo. Ni lahko ležati nepre-
mično in strmeti v stene in strop 
ter čakati na milost in požrtvo-
valnost postrežnic. 

Spominjam se povorke za 3. ju-

lij. Ležal sem negibno na ležal-
nem stolu 'na balkonu. Zagledal 
sem tovariše, ki so šli v rudarskih 
uniformah mimo mojega stano-
vanja. Spomnil sem se tudi moje 
lepe črne uniforme. Visela je v 
omari čista, polikana, pripravlje-
na ... jaz pa sem ves nebogljen 
komaj čakal na nekoga, da bi mi 
pomagal napraviti vsaj par kora-
kov. Ves žalosten, s solzami v 
očeh sem spoznal, da sem postal 
družbi nekoristen, da ne spadam 
več med kolektiv, med svoje zdra-
ve tovariše. Počutil sem se osam-
ljenega in bilo mi je hujše kot 
vse tiste bolečine, ki sem jih pre-
stal, ko sem ležal na cesti v mla-
ki krvi. 

Vem, da delam krivico, če go-
vorim o osamljenosti! Saj tu so 
tovariši, ki niso pazabili name. 
Ne morem vam povedati, kakšno 
zadovoljstvo in sreča me navda-
ja, ko se spomnim, da me niste 
pozabili in črtali iz svoje srede. 

Nikoli ne bom pozabil tov. Te-
kavec Jožeta, ki se je sam od se-
be ponudil za odvzem krvi, če bi 
mi bila le-ta še potrebna. To je 
neprecenljivo človekoljubno de-
janje. 

Tudi nepričakovan obisk tov. 
Skarja Franca, Volk Jožeta in 
Tekavec Jožeta mi je dal novih 
moči in zavest, da med kolekti-
vom nisem pozabljen. Zelo hvale-
žen sem vsem! Tovariši, moja 
edina in srčna želja je, da pridem 
čimprej zopet na svoje delovno 
mesto, med vas, ki mi pomenite 
vse! 

Kaj moramo vedeti o vožnji z motornimi 
vozili v zimskem času? 

ZAGANJANJE MOTORJA 
nam dela v zimskem času pre-

cej preglavic. Vedeti moramo, da 
je akumulator pozimi precej ob-
čutljiv. Zaradi nizke temperature 
nam da precej man j toka kot po-
leti. Zato maramo z n j im ravnati 
pozimi še bolj previdno kot v let-
nem času. Žaganj anje n a j bo ze-
lo kratko. Pripiiralno loputo za 
zrak zapremo in dodamo še malo 
plina, kar poleti ni potrebno. Ce 
nam zagon po nekajkratnih po-
skusih na uspel, poiščimo vzrok. 
Pregledali bomo, če se ni v raz-
delilni kapi nabral kondenzait vo-
de. Očistimo vse kontakte razde-

lilca in prekinjevalca. Pri zaga-
n jan ju motorja ne smemo poza-
biti na sklopko. Držimo izključe-
no, da na ta način razbremenimo 
zaganjač. Olje v menjalniku je 
zaradi nizke temperature zelo go-
sto in če sljjloipke ne držimo, do-
datno brez potrebe obremenjuje-
mo žaganj ač in akumulator. 

Ko smo motor zagnali, TAKOJ 
zaprimo loputo za zrak, da nam 
ne prihaja preveč goriva v valje. 
Mazanja pri hladnem motorju, 

Še enkrat moja srčna hvala za 
vse, česar sem bil deležen! 

Ob koncu bi morda rad samo 
pripomnil še par besed v zvezi z 
nesrečami, ki so kar preveč pogo-
ste med nami. Rdeča lisa na Glin-
škovem klancu, katero je že zdav-
naj zmil dež, ki je že zdavnaj ni 
več, naj bo vseeno opomin na ne-
varnost, ki preži še prav posebno 
na tem kraju na vas. Spomnite se 
na moj slučaj, bodite skrajno 
previdni, kajti domovina in seve-
da naš kolektiv hoče zdrave in 
sposobne ljudi, saj so le-ti zmož-
ni premagovati vsakodnevne teža-
ve. Samo zdrav boš lahko mnogo 
doprinesel družbi, svoji družini 
in tudi sam sebi. 

Grabnar Jože 

VOJAKOVE NOVOLETNE 
ZELJE 

V naše uredništvo je pri-
spelo pismo rudarja — voja-
ka Ivana Bolšec, ki služi vo-
jaški rok v sosednji republi-
ki. Ker je v pismu čestitka, 
ki je namenjena celotnemu 
kolektivu našega podjetja, jo 
objavljamo. 

Vsem rudarjem, uslužben-
cem in direktorju rudnika li-
gnita Velenje želim srečno 
in kar se da uspešno novo 
leto 1962. Želim si, da bi bil 
čimpreje spet med vami in 
po svojih močeh doprinesel 
k novim uspehom našega 
podjetja. 

Srečno! 

Med novoletnimi čestitkami, ki smo vam jih posredovali 
v našem časopisu je pomotoma izostala čestitka Zveze vo-
jaških vojnih invalidov. Zato jo p nekoliko zamude objavlja-
mo v tej številki. 

SVOJIM ČLANOM, KAKOR TUDI VSEM VELENJCANOM 
ŽELIMO VSE NAJBOLJŠE V NOVEM LETU 

OSNOVNA ORGANIZACIJA ZVVI VELENJE 

r- _ - , " 1 

ker je olje še trdo, nimamo, pre-
velike količine goriva pa bi nam 
sprale še tiste ostanke plasti olja 
v valjih. 

OGREVANJE MOTORJA 
je v zimskem času tudi otež-

kočeino. V to s vrh o moramo imeti 
pokrov nad motorjem pokrit s 
prevlekami. Ogrevanje bi v zim-
skem času trajalo 10 minut, na 
prostem pa še veliko več. Zato ni 
priporočljivo ogrevati motor na 
mesitu, pač pa tako, da takoj po 
zagonu motorja krenemo z vozi-
lom na vožnjo. Vendar ne vozimo 
tako, kot bi bil motor že ogret. Z 
vozilom vozimo največ v drugi 
prestavi pod minimalnim plinom. 
Talko bomo motor na jh i t re je og-
reli. Šele ko je po cca 10 minutni 
vožnji motor ogret, lahko hitrost 
povečamo in nadaljujemo z nor-
malno vožnjo, še vedno pa ne pre-
hitro. Ne smemo pozabiti, da se 
olje še ni dovolj ogrelo in da ma-
zanje še ni normalizirano. 

Včasih se nam pa lahko zgodi, 
da motor ugasne, čim hočemo kre-
niti z mesta. Takoj zatem ga brez 
težkoče zopet zaženemo. To pa 
v večini primerih ni krivda na 
motorju. V zimskem času nam 
lahko zamrznejo tudi zavore. V 
tem primeru jih moramo odtaliti. 
V ta namen snamemo pokrov na 
kolesu in kolo segrejemo s priž-
ganim papirjem. Zavore pa nam 
ne bodo zamrznile, če ne bomo 
uporabljali ročne zavore. Ko par-
kiramo vozilo, NE ZATEGNEMO 

ročne zavore, če ni ravno nujno, 
pač pa zavarujemo vozilo tako, 
da postavimo ročico menjalnika 
v lego prve prestave ali v presta-
vo vzvratne vožnje. 

Kot sem že omenil, je segreva-
n j e motorja v zimskem času otež-
kočeno. Prav tako tudi z maza-
njem motorja v začetku vožnje, 
dokler se ne segreje tudi olje v 
motorju. Iz tega sledi, da se mo-
ramo varovati kratkih voženj. Na 
kratki vožnji dolgi cca 6 do 8 km, 
se nam motor sicer ogreje, olje v 
motorju pa še ne. Posledica tega 
je ta, da se mazanje še ni norma-
liziralo. Vozilo parkiramo, motor 
se zopet ohladi. Ce si te tako zva-
ne kratke vožnje sledijo večkrat, 
smo takorekoč prevozili precej 
poti ob nezadostnem mazanju, kar 
pa je, kot vemo, zelo škodljivo za , 
motor. Zato na j velja nasvet: Iz-
mikajmo se kratkih voženj v 
zimskem času, če se nam motor 
v vmesni dobi povsem ohladi! 

HLAJENJE MOTORJA 
je v zimskem času dovoljno tu-

di pni vozilih s slabimi hladilni-
mi napravami. Pri motorjih z 
vodnim hlajenjem pa je hla jenje 
še preveliko. Vodi moramo doda-
ti zaščitno sredstvo proti zmrzo-
vanju — antifriz, hladilne odpr-
tine, odprtine na karoseriji pa 
moramo prekriti s prevlekami. 

Na vozilih (nekaterih) imamo 
tudi napravo za izmivanje pred-
nj ih šip. Da nam voda v vrečkah 
ne bo zamrznila, ji dodamo 10 % 
špirita. 

—',•*• "i!"ott 
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Denimo, da smo motor in osta-
lo v grobem obdelali. Odpeljemo 
se na vožnjo. Tu pa se pričnejo 
druge nevšečnosti. Vožnja v zim-
skem času je zaradi snega napor-
na in nevarna. Predpogoj varnej-
še vožnje, nikakor pa ne povsem 
v a m e vožnje, so snežne gume, ki 
so zelo koristne v na novo zapad-
lem snegu, man j pa na zvožsnem 
ali celo na poledici. 

Vedeti moramo, da vozilo man j 
zanaša, če je obremenjeno, kot 
pa če je v n jem voznik sam. So-
potnik n a j sedi vedno zadaj. Ce 
vozimo po strmini navzgor, ne 
smemo dodajati preveč plina, iker 
začnejo kolesa drseti, pač pa sa-
mo toliko, da motor lepo deluje 
z zmernim številom obratov. Naj-
bolje, je, da na strmini brzin ne 
pretiikanrio, pač pa da izberemo 
že pod strmino tisto prestavo, ki 
je potrebna, da obvladamo strmi-
no. 

Ce obstanemo z vozilom v sne-
gu, si pomagamo z lopato, če te 
nimamo postavimo pod obe zad-
nji (ali prednji) kolesi nalomljerte 
veje ali pregrinjala, ki jih imamo 
na tleh vozila. V takem primeru 
je pri speljevanj u z mesta važno 
predvsem to, da naravnamo pred-
nji kolesi. Cim tega ne bi storili, 
nam lahko vozilo zanese. Pri izpe-
l jevanju ne smemo dodati pre-
več plina, ker začne v tem prime-
ru vozilo zanašati ali pa kolesa 
zopet drsijo. Najbolje je, če bo-
mo izpeljali z mesta v DRUGI 
prestavi. Ce pa imamo sopotnika, 

(Nadaljevanje na strani 11) 



Ali ste že slišali o višinskem soncu 
v Velenju? 

»Kako? O višinskem soncu?« si 
rekel. 

»Da!« 
»Kje neki?« 
»Saj se ti vendar meša!« 
»Nikar ne govori tako! Pravo, 

pravcato višinsko sonce so hra-
nili v prostoru poleg novega ja-
ška v Prelogah!« 

Avtobus je gladko zdrčal po ne-
koliko zasneženi cesti in že sva 
pred novim jaškom. Vratar nama 
prijazno pokaže, kje je ta nena-
vadni prostor. Kdo bi si vendar 
mislil! Višinsko sonce na ravnini 
vendar je tako! S prijateljem sva 
stala v prostoru, kjer je na vsaki 
strani montiranih na ogrodju kar 
štiriindvajset takih sonc. 

»Postaneš lepo rjav, poveča se 
ti delovna sposobnost in . . .« 

»Kaj še?« sem nenasitno vpra-
šal. 

»Tudi tvoji možgani nekaj pri-
dobijo . . .« 

»Tako?« 
»Pomisli vendar na mladino, 

žene in m^ere! Vseh teh doslej 
tu še ni bilo!« 

»Kako vendar! Saj niti vedeli 
niso«. 

»In vendar človek želi v živ-
ljenju človeku največ lahko le 
zdravja. Toda ne gre le za delov-
no sposobnost, dragi moj! Pomisli 
na rahitične otroke, na revmati-
zem in gripo. Da ne govorim o 
raznih ozeblinah!« 

»Kaj, vse to zdravijo tale vi-
šinska sonca?« 

»Seveda! Zakaj bi jih sicer na-
bavili!« 

Prav v tistem trenutku je pri-
šlo iz kopalnice 24 rudarjev, ki 
so se lepo v vrsti izpostavili ul-
travioletnim in infra rdečim žar-
kom. Tu so bili prvič. Zato to-
krat le minuto in nič več. 

»Ti, kolega, nikar se ne nagi-
baj tako naprej!« je opozoril nad-
zorujoči. »Ne želimo ti škode, če-
prav vemo, da bi bil najprej rad 
zagorel v obraz!« Kolega se je 
nasmejal in se je hitro zravnal. 
Tako so storili tudi drugi. Danes 
so tu prvikrat. Se enajstkrat bo-
do prišli. 

»Kako blagodejno vpliva!« je 
dejal zadnji, ki se je pomaknil 
naprej, kajti majhna lučka je u-
tripala takt korakov in tako opo-
zorila, da je prvega sončenja ko-
nec. 

Zapustila sva prostore. »Vidiš, 
po dveh mesecih lahko spet pri-
dejo iskat zdravje«, mi je dejal. 
Sam pa sem mislil: Zakaj ne bi 
višinskega sonca izrabili še naši 
otroci, naše žene in matere. 

še enkrat me je prijatelj po-
učil. »Ti«, mi je rekel. Da se pra-
vilno razumeva. Sem lahko pri-

hajajo vsi popolnoma zdravi lju-
dje. Ostali pajie pod zdravniškim 
nadzorstvom!« Nasmejal se mi je, 
ker je vedel, da bom zadevo o 
višinskem soncu v Velenju pre-
nesel na papir. i 

»Bom«, sem sklenil. Gre ven-
dar za zdravje in delovno sposob-
nost naših otrok in žena. 

»Kdaj pa bi bili prosti ti pro-
stori?« sem še vprašal. 

»Menim, da bi to lahko uredili 
vsak ponedeljek in četrtek«, mi 
je hitro odgovoril. Torej, v pone-
deljek in četrtek za mladino in 
žene! 

Tako 24 višinskih sonc čaka. 
Čaka, da bo obsijalo človeka od 
obeh strani in mu vrnilo zopet 
delovno sposobnost. Toda, tudi 
zagorel obraz je vedno lepo po-
gledati. Zato izrabimo sonce v ru-
darskem mestu, ki tudi pozimi 
izžareva pomembno energijo in 
jo daje delovnemu človeku. 

Avtobus je že čakal. S prija-
teljem sva se odpeljala. V pro-
storu pa je še vedno utripal si-
gnal, kjer hranijo višinsko sonce. 
»Tudi jaz bom šel!« sem sklenil. 
Rad sem rjav in še bolj rad — 
zdrav!« -S-

Pridobitev 
za rudarje 

V kopalnici na Novem jašku 
je bilo do sedaj vedno kritično 
srtanje v beli garderobi pri pre-
oblačenju oz. ko so prišli okopani 
rudarji, da se zoipet oblečejo. 
Predvsem pri vratih t. j. pri vhodu 
oz. izhodu, kjer je po njih vedno 
pihal mrzel zrak. Najslabše je bi-
lo pri izmenah, ko je pripeljal 
avtobus, ker so bila zunanja vrata 
in nihalna vrata stalno odprta 
(ker drugače ni bilo mogoče). Ru-
darji so se stalno kregali nad pri-
hajajočimi, češ: »Zapiraj vrata'.-" 
Pri takšnem stanju kot je bilo, 
je nastalo precej obodenj — pre-
hlada zaradi prepiha. 

Dne 8. januarja 1962 se je do-
končno montiralo pri vhodu v ko-
palnico in spravilo v pogon na-
pravo, ikatera preprečuje dostop 
mrzlega zraka v kopalniške pro-
store. Temperatura predprostora 
kopalnice se je z montažo tako-
imenovane zračne zavese poveča-
la od 14 stopinj C sedaj na okoli 
25 stopinj Celzija. 

S to pridobitvijo so odpravljeni 
vsii dosedanji prepiri glede zapi-
ranja vrat. Zbaljšale so se zdrav-
stvene razmere, ker ne bo po 
okopanih rudarjih pihal mrzel 
zrak. Pri izmenah so lahko vrata 
zunanja kot nihalna odprta, ker 
mrzli zrak ne prebije tople zrač-
ne zavese. 

Bomo res jedli aprila paradižnik? 
Takšno vprašanje stavi marsi-

kdo ob pogledu na velik rastli-
njak na nasprotni strani parka. 
Drugi doda prav zbadljivo: »Se-
veda, v tubah.« No pa poglejmo 
v notranjost tega objekta. 

Objekt rastlinjaka ima 4000 m1 

površine, od tega odpade okrog 
3200 m : na koristno površino, osta-
lo pa zavzemajo nosilci in prostor 
ob grelnih ceveh. Rastlinjak je 
namenjen predvsem pridelovanju 
zelenjave za zimske in prve po-
mladanske mesece, ko zmanjka 
zalog tudi na primorskih tržiščih. 
Zato je potrebno umetno urediti 
pogoje, da rastline dobijo potreb-
no toploto za svojo rast in dozo-
revanje plodov. V ta namen je 
celoten rastlinjak ogrevan s to-
plovodnim ogrevanjem. Kot grel-
ni element služijo cevi v premeru 
90 mm. Te cevi so nameščene na 
posebnih podporah, ki so pritrje-
ne na nosilno konstrukcijo. Cevi 
je nad 12 km. Gotovo boste re-
kli, da je to pomota — pa ni. 
Le poglejte v notranjost in se bo-
ste prepričali. K temu moramo 

prišteti še grelne cevi, ki so po-
ložene v zemljo. Teh je okrog 
900 m. Položene so v oddelku za 
vzgajanje sadik in v oddelku za 
kumarice, kjer je potrebna poleg 
toplega zraka tudi topla zemlja. 
Če po drugi strani pogledamo 
projekt, vidimo, da je za ogreva-

nično, paradižnikove sadike, kate-
rih je okrog 12.000 in jih bodo do 
1. januarja 1962 že presadili v ve-
liko halo, kjer bodo po predvide-
vanju strokovnjakov prvi plodo-
vi dozoreli v aprilu. Tudi kuma-
rice nič ne zaostajajo za sadika-
mi paradižnika. Seveda s tem še 

V soboto, 6. 1. 1962 sem 
obiskal večerno kino predsta-
vo. Film, ki je bil dobro obi-
skan, saj je bila dvorana sko-
raj polno zasedena, ni zaslu-
žil tega, kar so predvajalci 
z njim storili. In občinstvo 
tudi ne. Poleg tega, da je 
bil film nasilno skrajšan vsaj 
za 10 — 15 minut, so pred-
vajalci filma ob koncu pred-
stave, ko je bila še skoraj po-
lovica ljudi v dvorani, poga-
sili vse luči, tako da smo mo-
rali iskati izhod iz dvorane 
v popolni temi. Vprašujem, 
ali je tak odnos do občinstva 
pravilen in korekten. 

Rastlinjak med gradnjo 

nje tega rastlinjaka potrebno 
okrog 1,200.000 Kcal/h. To je pre-
cejšnja količina toplote, če upo-
števamo, da je to ena petina vseh 
porabljenih kalorij za ogrevanje 
Novega Velenja. 

Objekt je v glavnem dokončan. 
Zaključna dela se vrše še na mon-
taži toplovodnega ogrevanja. Prav 
tako zaključujejo delo tudi ple-
skarji. V oddelku za vzgojo rast-
lin pa že naglo rastejo sadike. 
Kakšne neki? Paradižnikove. Res-

ni izpolnjen ves asortiman. Poleg 
gornjega nameravajo saditi še so-
lato, karfijolo in fižol. Tudi na-
geljnom so odmerili prostor, tako 
da bo pogled čez kakšen mesec, 
ko bo zasajen ves prostor, res pe-
ster in lep. 

Do aprila prepustimo nergačem 
veselje, potem pa je vrsta na vseh 
tistih, ki žele popestriti jedilnik 
s svežo solato in zelenjavo — se-
veda po zmernih cenah l 

2ohar Vali 



N. I a pobudo društva rudarskih 
in metalurških inženirjev in teh-
nikov in s pomočjo uprave rud-
nika Velenje, se obnavlja stari 
velenjski grad že od leta 1957 z 
namenom, da se ohrani grad kot 
kultumo-zgodovin/ski spomenik. 

Stoji na hribu in daje obeležje 
Velenju. 

Za obiskovalca Šaleške doline 
in za domačine je grad lepa iz-
letna točka, od koder ie razgled 
po vsej Šaleški dolini in na novo 
Velenje. 

Prva stavba gradu se omenja 
v XII. stoletju in še danes vse-
buje, čeprav je bil večkrat obnov-
ljen in dozidan, elemente sred-
njeveške-gotske arhitekture. Do-
bro je ohranjen in razviden 
obrambni sistem gradu. 

Da bi grad služil določenemu 
namenu, bomo v njem ustanovili 

V Velen jumuzej slovenskega premogarsfva 
premogarski muzej, ki ne bi imel 
samo krajevnega pomena, temveč 
bo postopoma postal muzej slo-
venskega premogarstva. 

V letu 1958 smo sklicali pose-
ben sestanek predstavnikov pre-
mogovnikov v Sloveniji, na ka-
terem je podpisana ustanovna 

listina »Muzeja slovenskih pre-
mogovnikov«. 

Zato zbiramo predmete s kate-
rimi so po slovenskih premogov-
nikih pridobivali premog, pred-
mete o načinu pridobivanja pre-
moga, geološke in tektonske po-
nazoritve premogarskih slojev v 
Sloveniji, prav tako tudi predme-
te, ki demonstrirajo kulturno-dru-
žabno1 življenje rudarjev premo-
garjev, prav posebej pa še doku-
mente o revolucionarni dejavnosti 
in dokumente iz NOB rudarjev v 
Sloveniji. 

V načrtu je, da bi v samem 
gradu bili razstavljeni zgoraj o-
menjeni predmeti, dočim bi v hri-

bu pod gradom v rovih ponazori-
li rudnik v naravni velikosti in 
načine pridobivanja premoga v 
Sloveniji včeraj in danes. 

Poleg premogarskih muzealij 
zbiramo tudi etnografske pred-
mete iz področja, katero gravitira 
na Šaleško dolino. 

Poseben del razstav pa naj bi 
pokazal dejavnost rudarjev v 
NOB in še prav posebej razvoj 
NOB v Šaleški dolini. 

Na omenjeni način bo grad, ki 
je bil nekoč znamenje tlačanstva, 
ohranjen in prijetna izletniška 
ter kulturna postojanka v našem 
kraju. 

A. Zavolovšek 

Zaplešite z nami! 

Velenjski grad se spreminja v muzej 

Delavsko prosvetno društvo 
»Svoboda« Velenje je priredila 
plesno šolo družabnih plesov pod 
vodstvom plesnega mojstra Si-
mončič Ludvika iz Maribora. Prvi 
tečaj standardnih plesov, ki je 
pričel v novembru posebej_za mla-
dino in za starejše osebe in za-
konce bo v tem mesecu končan. 

Udeleženci so s tečajem zelo za-

hsy7[jet fa\juje 

dovoljni saj jih je priznani moj-
ster z vso skrbnostjo naučil že 
plesati počasni valček, fokstrot, 
pasadobl, tango, blus, valček in 
polko. 

Sedaj pričnemo s tečajem la-
tinsko ameriških plesov kot so 
sucu-sucu, cha-cha-cha, rumba, 
samba in še nekateri. Mladincev 
je vpisanih že polno število, lah-
ko bi pa še sprejeli nekaj parov 
starejših oseb in zakoncev, ki še 
teh plesov ne obvladajo ali se že-
lijo v njih izpopolniti. 

Prijave se sprejemajo vsak če-
trtek ob 19. uri do 25. januarja v 
stranski dvorani Doma kulture 
v Velenju pri vodji tečaja. 

DPD "-Svoboda« 

Mladinska knjiga Velenje nudi nova leposlovna dela 
Moč brez slave od Franka J. 

Hardya je prvi romain pri nas, 
s katerim vam predstavljamo so-
dobno avstralsko književnost. Je 
roman o energičnem in preračun-
ljivem Johnu Westu, človeku, ki 
si je zadal za življenjsko nalogo, 
da bo postal najmočnejši človek 
v Avstraliji. V stremljenju za bo-
gastvom in močjo se poslužuje 
vseh najokrutnejših sredstev, ti-
ranizira svojo okolico in družino. 
Res se povzpne do neomejene o-
blasti, svojo kriminalno pretek-
lost skuša izbrisati z denarjem 
in nasiljem, podredi si oblast, po-
litične stranke, postane oboževa-
lec fašizma in nazadnje bi res 
lahko postal krvnik ljudskih mno-
žic, ko bi klavrno ne propadel v 
konfliktu z naprednimi politični-
mi skupinami in z delavskim ra-
zredom. 

Moč brez slave je družbena in 
politična podoba sodobne Avstra-
lije, naprednih gibanj in nepri-
krite ljubezni do delavskega raz-
reda. Nevsiljivo in zanimivo 
spremlja pisatelj utripanje veli-
kih družbeno-političnih dogajanj 
doma in v Evropi ter nam tako 
slikovito prikaže docela nov svet. 
Roman Moč brez slave je zaslo-
vel po vsem svetu. 

Zorana ledina od Mihaila So-
lohova je roman, ki ga pri nas 
ni treba predstavljati. O njem in 
zanj zadosti govorijo njegova de-
la. Poznamo jih po prevodih in 
po filmih, pa bodisi monumental-
no epopejo »Tihi Don« ali pa 
kratko novelico biser »Človekova 
usoda«. Pri Solohovu, neposred-
nem dediču ruskih klasikov rea-
listov, je zlasti čutiti izrazit po-
udarek na zunanjem dogajanju, 
ne na notranjih labirintih člove-
ške osebnosti. Njegovi junaki ne 
meditirajo sami zase, temveč de-
lajo, pisatelj jih ne opisuje v dol-
gih, teoretičnih orisih, temveč 
sredi dogajanja, da se iz njihovih 
besed in dejanj odkrivajo njiho-
ve preproste ali zapletene narave. 
Vnovič pa je Solohov za Turge-
njevim in drugimi prisluhnil go-
vorici narave in pokrajine, tako 
da se njegove osebe gibljejo v 
resničnem svetu in v konkretnem 
časovnem izseku. 

Solohov je bil rojen leta 1905 
ob Donu, tako da je bil z mlado 
dušo priča državljanske vojne, 
kot zrel mož pa spremlja boj svo-
je domovine za gospodarsko in 
socialno preosnovo. Zato se vsa 
njegova dela tako dosledno suče-
jo okoli človeka. 

Knjiga o sedmih morjih — od 
Petra Freuchena. Pisatelj Peter 
Freuchen je eden največjih mo-
dernih svetovnih popotnikov in 
avanturistov, ki je bil mogoče 
med najbolj poklicanimi, da nam 
iz svojih intimnih spoznanj in ne-
posrednih izkušenj napiše bogato 
knjigo, iz katere se nam žavo in 
nazor/io pokaže vsa veličina in 
vsestranost svetovnih morij in o-
ceanov. PETER FREUCHEN je še 
sam doživljal zadnja reševanja 
dotlej skrivnostnih ugank v geo-
grafski podobi zemlje, sam je ak-
tivno pomagal pri odkrivanju 
Arktike in svoje dragocene skuš-
nje posredoval med drugim tudi 
Thoru Heyerdahlu, ko se je od-
pravljal na znamenito vožnjo s 
splavom Kontikijem, zato je lah-
ko v marsikakšnem poglavju 
svoje knjige spregovoril veliko 
bolj suvereno in neposredno ka-
kor bi mogel kdo drug. Zato ni 
nič čudnega, da BO njegovo knj i-

go, izdano v Ameriki, s takim na-
vdušenjem sprejeli in nemudo-
ma prevedli v Evropi, in to na-
rodi, ki imajo na kupe domače 
literature o morju. Freuchenova 
knjiga je pisana poljudno, pa naj 
govori o še tako zamotanih pro-
blemih. Videti je, da avtorju ni 
šlo toliko za suho strokovnost, 
temveč da mu je bila zmeraj bolj 
pri srcu beseda, ki utegne prebu-
diti ljubezen do predmeta in za-
nimanje za njegovo veličastnost 
in neizčrpnost. Rajši je lahkoten, 
prijetno šaljiv kramljavec kakor 
dlakocepski znanstvenik in števil-
kar. Sam pravi, da je v knjigo, ki 
jo je pisal na daljnem severu, na 
Grenlandiji, zajel vsakega nekaj 
— malo znanstvenih dognanj in 
malo sanj, malo fotografije in 
malo fantazije v čemer je ravno 
čar sedmih morij. 

V zbirki Finžgarjevih zbranih 
del je izšla IV. knjiga »Pod svo-
bodnim soncem«. 

D O P I S U J V N A S Č A S O P I S ! 



Dviganje uieži 
Sekcija dela v sklopu STVD 

»PARTIZAN-RUDAR« Velenje 
in šteje 15 članov. Vsi člani so 
zelo aktivni, saj so v sekciji že 
več kot 4 leta. Zelo perspektivni 
in najstarejši član sekcije ŠALE J 
IGNAC se trenutno nahaja na 
odsluženju kadrovskega roka. 
Ostali člani trenirajo, odnosno so 
trenirali do prednedavnim vsak 
dan od 18. do 21. ure. Pri takem 

Miletič v akciji 

delu oziroma treningu so tudi v 
letu 1961 želi lepe uspehe v re-
publiškem in tudi v državnem 
merilu. 

Sekcija ni imela veliko nasto-
pov v 1. 1961, saj ta panoga športa 
ni tako . razširjena, kakor no-
gomet, da bi v vsakem mestu bi-
la kaka sekcija dvigalcev uteži. 
Naj omenim, da je v Sloveniji 

samo osem sekcij, ki pa so v Pi-
ranu, Novem mestu, Kočevju in 
Ljubljani. Vsako tekmovanje je 
zaradi tega vezano z večjimi stro-
ški. 

Naša sekcija je imela v letu 
1961 dva prijateljska srečanja s 
ŠD »Litostroj« iz Ljubljane in se 
je udeležila republiškega ekipne-
ga prvenstva. Vendar pa je zara-
di slabe organizacije in nepravil-
nega poteka tekmovanja »Težko 
atletska zveza Slovenije« to pr-
venstvo razveljavila. 

Na republiškem in državnem 
prvenstvu posameznikov so naši 
člani dosegli najboljše uspehe od 
kar sekcija obstoji. Naj omenim 
nekaj glavnih uspehov naših dvi-
galcev: 

KREVSELJ POLDE je repub-
liški in državni prvak v lahki ka-
tegoriji v mladinski konkurenci 
v lahki kategoriji. 

JENKO MILAN je bil drugi na 
državnem mladinskem prvenstvu 
v lahki kategoriji. 

KNEZ MANFRED je bil drugi 
na republiškem mladinskem pr-
venstvu in tretji na državnem 
mladinskem prvenstvu v lahki 
kategoriji. 

MILETIC TONE je bil tretji na 
državnem mladinskem prvenstvu 
v lahko-težki kategoriji. 

V članski konkurenci na držav-
nem prvenstvu sta naša člana za-
sedla: 

KREVSELJ POLDE osmo me-
sto iin KNEZ MANFRED deseto 
mesto, kar je tudi lep rezultat. 

Spet nekaj 
o namiznem tenisu 

Namizni tenis ima v Velenju že 
precejšnjo tradicijo. Vneti prista-
ši tega lepega športa so se zbirali 
v stari čitalnici in tam merili svo-
je sposobnosti. Ko pa jim je ta 
prostor odvzelo podjetje »Gore-
nje«, je delo skoraj popolnoma 
zamrlo. Le še najbolj vneti mladi 
igralci so se od časa do časa zbra-
li v starem pionirskem domu, 
vendar večjih tekmovanj ni bilo. 

Letos pa je STVD »Partizan-Ru-
dar« sklenil, da se ta lepa pano-
ga obudi. Velenjska Svoboda je 
odstopila prostor v kletnih pro-
storih kulturnega doma, najpo-
trebnejše rekvizite pa je naba-
vilo društvo. Sprva je bil odziv 
precej slab, kasneje pa se je ob 
mizah nabiralo vedno več igral-
cev in to mladih. 16. in 17. decem-
bra je bilo že izvedeno prvo tek-
movanje v društvenem aktivu. 

Tekmovali so pionirji, mladinci 
in člani, nežni spol pa se je kljub 
vabilu slabo odzval, sa j se je pri-
javila samo ena tekmovalka in 
seveda neoporečno zmagala. Med 
12 pionirji je prvo mesto zasedel 
Kus, med mladinci (9) Bešter in 
člani (6) Vertačnik. To tekmova-
nje je imelo namen, da se sestavi 
moštvo, ki bo zastopalo barve ve-
lenjskega Partizana na meddrušt-
vemih tekmovanjih. Obenem je po-
kazalo nadarjenost posameznikov 
ki bodo, ob skrbni vadbi, postali 
dobri namiznoteniški igralci. Ško-
da je le, da je bilo precej dobrih 
igralcev — študentov odsotnih. 
Po tekmovanju je igralcem če-
stital tov. Glavač in jim v krat-
kem nagovoru zaželel še mnogo 
uspehov, prvoplasiranim pa po-
delil lepe nagrade. 

Vertačnik Janez 

Šahovski zapisek 
O delovanju šahovske sekcije, 

ki je v sklopu DPD »Svobode« 
Velenje smo že v »Rudarju« ne-
kajkrat pisali predvsem o razvo-
ju, težavah in tu in tam nekaj 
o uspehih. 

Tokrat bom skušal prikazati de-
lovanje šahovske sekcije prav v 
zadnjem obdobju v času »sezone«. 
Dober poznavalec rudarskega Ve-
lenja si ne bo belil glave: čemu 
»sezona«, ker bo takoj pomislil na 
življenje rudarjev, na njihovo de-
lo v globokih rovih brez sonca. 

Mnogo vaje in napora. . . 

(Nadaljevanje z 8. strani) 
nam lahko on pomaga na ta na-
čin, da stopi na branik vozila ali 
pa vozilo malo potisne, kar se 
precej pozna. 

Za varno vožnjo si moramo za-
pomniti tudi to: Na zasneženi ce-
sti, še manj pa na poledeneli ce-
sti NE SMEMO v nobenem pri-
meru sunkovito zavirati vozila. 
Prav tako je nevarno, če hitro 
odvzamemo plin, zlasti če vozimo 
v tretji ali celo v drugi prestavi, 
čeprav vozimo z zmerno hitrostjo. 

V tem primeru opravi motor 
funkcijo zaviranja, rezultat je pa 
ekoro isti. Najbolj nevarno pa je 
zaviranje ali odvzemanje plina 
v ovinku. 

Na koncu bi dodal še to. Ce že 
vozimo v zimskem času, borilo vo-
zili počasi in previdno. Pametneje 
pa je, da vožnjo v zimskem — ne-
varnem času odložimo na dni, ko 
bodo lepše ceste. 

• Alojz Ferlin 

Sekcija je v letu 1961 kljub le-
pim rezultatom imela velike teža-
ve s prostori, saj so nas prestav-
ljali iz prostora v prostor. Od 3. 
decembra pa smo takorekoč na 
cesti in zaradi tega ne moremo 
govoriti od tega dneva dalje o 
delu sekcije, ker se brez prostora 
ne more delati. 

Če v kratkem Upravni odbor 
STVD »PARTIZAN-RUDAR« ne 
bo rešil ta naš pereči problem, bo-
mo prisiljeni sekcijo razpustiti. 

To pa bi bilo zelo nezaželjeno 
in tudi zgrešeno, sa j smo v letoš-
njem, kakor v preteklih letih že-
li lepe uspehe ne samo na re-
publiških, temveč tudi na držav-
nih prvenstvih. Smatramo, da bi 
razpustitev sekcije pomenilo za-
vreči vse tisto, kar smo dosegli 
pri našem delu in vse, kar bi še 
lahko dosegli. 

Upamo, da se bo ta naš pro-
blem rešil in nam se bo omogočilo 
nadaljnje delo v tej, za Velenje 
že stari panogi športa. 

Odbor 

Velenjski dvigalci uteži na paradi 
za Dan rudarjev. Na čelu stopa 
zastavonoša Krevselj Polde, mla-
dinski republiški in državni prvak 
v lahki kategoriji. -»-

Toda na mah se bo zaskrbljen 
obraz razlil v neprisiljen nasmeh 
— rudarska riviera ob Jadranu v 
Fiesi, ali pa lepi planinski domo-
vi celo v neposredni bližini. In 
tudi to je v »sezoni«. Povrnimo se 
nazai k šahu. Sedaj nam je že 
vsem iasno, da je sezona šaha le 
v zimskem, nekoliko manj pa še 
v spomladanskem času. Da! In 

več kot tričetrt šahistov je ru-
darjev. 

Torej za to sezono je šahovska 
sekcija izdelala naslednji načrt: 

— vključiti v šahovsko sekcijo 
čim več mladih šahistov in z nj i-
mi obdelati šahovsko literaturo; 

— izvesti turnir za pridobitev 
IV. in III. kategorije in osvojitev 
naslova treh najboljših šahistov 
v Velenju, ki bodo tudi nagraje-
ni; 

— vključiti se v občinska in 
okrajna tekmovanja. Omogočiti 
tudi ostala prijateljska tekmova-
nja s sosednimi šahovskimi sekci-
jami; 

— organizirati simultanke in 
brzoturnirje. 

Prografti navidezno ni preobse-
žen, vendar pa bo izvršitev celot-
nega programa zahtevala precej 
truda odbora te sekcije. Potreb-
na bodo tudi finančna sredstva, 
ki jih pa sama sekcija nima, tem-
več je odvisna od prispevkov 
DPD »Svobode« Velenje. 

Ko govorimo o programu, mo-
ramo podčrtati, da smo se ga že 
lotili in sicer s prireditvijo si-
multanke na 39 deskah dne 11. 
decembra preteklega leta v hotelu 
»Paka«. Nastopil je mladinski 
svetovni prvak Parma in je od-
nesel 28 zmag, 11 parti j pa je re-
miziral. Za mlade Velenjčane je 
tak rezultat zaviden uspeh, ki na j 
služi kot spodbuda za vztrajno 
treniranje šaha. Vredno je ome-
niti tudi, da je ob tej osrednji 
prireditvi prisostvovalo večje 
število gledalcev ali bolje rečeno 
simpatizerjev šaha, kot doslej še 
nikoli. 

Ne smemo pa prezreti tudi 
uspelega brzoturnirja dne 21. 11. 
1961, ko smo povabili v goste ude-
ležence polfinalnega tekmovanja 
za državno prvenstvo iz Dravo-
grada. Ob tej priliki so prvi štir-
je najboljši šahisti s turnirja pre-
jeli praktična darila. Naključje je 
hotelo, da so po prvo nagrado 
prejeli prvaki štirih republik 
Zmagovalec tega turnirja je bil 
tov. Buljanovič. 

V nadaljnjem delu smo sedaj 
pri drugi nalogi našega načrta. 
Šahisti se že pripravljajo za tur-
nir za pridobitev IV. in III. kate-
gorije. Toda žal število še ni za-
dovoljivo. Želimo, da se šahisti. 
ki se imajo namen prijaviti, to 
čimpreje store, ker zamudniki sa-
mo zavlačujejo turnir. 
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odbora RLV 
Na 17. redni seji je UO RLV 

obravnaval operativni plan za 
mesec december 1961, razporedi-
tev vodilnih uslužbenceav po novi 
organizacijski shemi podjetja tn 
razne zadeve, pri katerih je zlasti 
potrebno omeniti odpovedi delov-
nega razmerja delavki zunanje-
ga obrata Suman Fridi, ki se je 
zoper odpoved pritožila in potrdi-
tev odločb o odstranitvi z dela za 
Konc Jožeta, gradbenega delavca 
— čuvaja in Slatinšek Ferdinan-
da, kovača, ki sta bila zalotena 
pri težjem disciplinskem prekr-
šku. 

Na svoji 18. redni seji je UO 
obravnaval problematiko prodaje 
premoga na tržišču LRH. Težja 
situacija v prodaji premoga, ki 
je nastopila v letu 1961, zahteva 
gibčnejše ukrepe na tržišču. Zla-
sti je bila glede na povečano že-
lezniško tarifo otežkočena prodaja 
v oddaljenejše ikraje. Zato je UO 
sprejel sklep, da se odobrijo bo-
nifikacije v prodajni ceni glede 
na oddaljenost krajev. Te bonifi-
kacije temeljijo na ekonomskem 

računu, saj bi deponiranje pre-
moga ob istočasnem izgubljanju 
tako pemembnega tržišča, kot je 
hrvaško in vojvodinsko, predstav-
ljalo za podjet je večjo škodo, ra-
zen tega pa se to nanaša le na 
manjše količine premoga za širo-
ko potrošnjo. 

Na svoji 19. redni seji je UO 
obravnaval razdelitev stanovanj. 

Obravnaval je predlog stano-
vanjske komisije RLV, o katerem 
je bil predhodno že obveščen ko-
lektiv in tudi pritožbe zoper ta 
predlog stanovanjske komisije. V 
celoti je bilo porazdeljeno 95 sta-
novanj in garsonjer. Poleg tega 
so se obravnavale razne prošnje, 
katerih število je zlasti glede na 
Novo leto znatno naraslo. Tako je 
UO dodelil sindikalni podružnici 
RLV sredstva za novoletno obda-
ritev bolnikov in za novoletno ob-
daritev otrok pri delu ponesreče-
nih delavcev RLV in podelil ne-
ka j manjših zneskov za pomoč 
pri novoletnih prireditvah na po-
sameznih šolah v Šoštanj ski obči-
ni. Sprejel je tudi operativni plan 
za mesec januar 1962. 

V MESECU DECEMBRU IN JA-
NUARJU SO BILI SPREJETI V 
SLUŽBO PRI RLV NASLEDNJI: 

V jamo: 
Bolte Pavel, učni kopač; Fri-

deršek Avgust, kopač; Cehner 
Franc, nakladalec; Vezovišek Vi-
ktor, nakladalec; Založnik Pan-
krac, nakladalec; Anžej Andrej, 
nakladalec; Zupane Drago, elek-
tričar; Kaudik Ciril, učni kopač; 
Krk Jože, kopač; šuster Ivan, 
jamski nadzornik. 

Zunanji obrat: 
Hliš Jakob, delavec; Janežič 

Oto, delavec; Belšak Janez, dela-
vec; Ramšak Franc, delavec; Po-
kleka Herman, delavec. 

Strojni obrat: 
Plavčak Jože, delavec. 

Obrat »EF«; 
Petek Stanko, delavec; Vrabič 
Vladimir, ključ, strojnik. 

V MESECU DECEMBRU IN JA-
NUARJU SO ODŠLI IZ 

PODJETJA: 
Kamerički Jože, redna odpoved 

na lastno željo; Urbane Jože, spo-
razumno; Kukec Jakob, po odpo-
vedi podjet ja; Slatinšek Ferdi-
nand, disciplinsko odpuščen; Ma-
tijevič Nikola, pogodbeno; Pisa-
nec Alojz, samovoljno; Gostečnik 
Vinko, na lastno željo; Djokič 
Maks, sporazumno; Skornšek Sta-
ne, sporazumno. 

OBDARITEV OTROK 
PONESREČENIH RUDARJEV 

V naše uredništvo je prišla že-
na srednjih let. »Bi lahko objavili 
v ,Rudarju' tole?«, me je vprašala 
in pomolila predme popisan list 
papirja. Preletela sem vrstice in 
ji odgovorila: »Zakaj pa ne!« 

»Saj ne vem, kako bi se človek 
zahvalil za tako pozornost. Veste, 
12 let je minilo, odkar mi je jama 
vzela moža in oni so se spomnili 
name in na moja otroka«, mi je 
vsa v solzah pripovedovala in kar 
žarela od hvaležnosti do rudni-
škega kolektiva. 

Pa preberite, kaj je napisala: 

»PRISRČNA VAM HVALA, 
TOVARIŠI! 
Mrzlega zimskega dne nam je 

bilo prijetno toplo pri srcu. Sin-
dikalna podružnica rudnika lig-
nita Velenje nam je pripravila 
veliko presenečenje. Povabili so 
skupaj otroke in žene ponesreče-
nih rudarjev ter jih za dedka 
Mraza lepo obdarili. 

Bridka je zavest, živeti brez o-
četa in moža. vendar zavest, da 
družba in naš rudnik skrbita za 
nas in nas moralno in materialno 
podpirata, je prav prijetno topla, 
za kar smo vam iz srca hvaležni. 

Ka'^"« nrM»"<>fenfr so nam 
pripravili tovariši iz uprave rud-
nika in vodstvo sindikalne po-
družnice! V lepem pozdravnem 
nagovoru so nas popeljali v prav-
ljični svet lutk, orkester Svobode 
pa je poskrbel za boljše razpolo-
ženje. 

Srce - je polno zahvale za vse 
prejete darove in dobrote pri mi-
zi. Prijeten razgovor s tovariši o 
vsakodnevnih skrbeh in trdna 
obljuba, da bomo s pridnostjo do-
kazali zahvalo, ki jo čutimo do 
vas dragi rudarji, smo si zaželeli 
srečo v letu 1962 in se hvaležni 
razšli.« 

Kerim Marija 
z Vilijem in Olgico 

Še ena zahvala: 
Hvaležen sem Vam . . . 
Iskreno se zahvaljujem za pre-

jeta darila, ki mi jih je podaril 
kolektiv Rudnika lignita Velenje 
kot bolnemu tovarišu ob novem 
letu! 

Med t rkanjem je nekdo zakli-
cal: Lojze ali spiš? Lojze odpri!« 

Lojze je razmišljal, napenjal 
ušesa in ugibal, da bi spoznal glas, 
ki ga je klical, a tega nikakor ni 
mogel spoznati. 

»Ali n a j se oglasim, ali na j bom 
kar tiho?« 

Vstal je in stopil k vratom. 
Srce mu je močneje udarjalo, ko 
je prijel za ključ, da bi ga obrnil 
in odprl vrata. Še enkrat je po-
mislil, k a j če so Italijani. Ali n a j 
odpre ali ne? V glavi se mu je 
vrtelo. Z roko, ki je držala ključ, 
je obrnil in vrata so se odprla. 
Pred seboj je zagledal tri part i -
zane, bili so močno oboroženi. 
»Dober večer!« se je oglasil Loj-

ze. »Smrt fašizmu!« so mu odgo-
vorili. »Greste v sobo,« j ih je po-
vabil. 

»Gremo!« so mu odgovorili, »s 
teboj se moramo nekaj pogovo-
riti«. Vstopili so in Lojze jim je 
ponudil stole, sam pa se je vsedel 
na posteljo in čakal, ka j mu foodo 
povedali. 

»Ali veš, zakaj smo prišli?« se 
je prvi oglasil mlad. zagorel, 
srednje visok, močan tovariš, po 
imenu Smeli. »Prišli smo, da ti 
sporočimo, da prideta k vam jutri 
zvečer dva tovariša — politična 
delavca in bosta ostala pri vas 
nekaj dni. Poskrbeti jima morate 
varen prostor in hrano. Prišla 
bosta s posebno nalogo, zato jima 

Nemalo sem bil presenečen nad 
pozornostjo, ki mi je bila izkaza-
na ob tej priliki. Ob prijetnih ob-
čutkih, ki me ob tem navdajajo, 
si želim samo eno, da bi bil čim-
prej spet v vaših vrstah. 

Še enkrat prisrčna hvala! 
Ramšak Franc 

IZID NATEČAJA ZA NOVO 
GLAVO »RUDARJA« 

Razpisa za novo glavo našega 
glasila, ki je bil objavljen v pre j -
šnji številki časopisa, se je ude-
ležilo osem kandidatov. Komisija, 
oziroma odbor je izbral od osmih 
osnutkov tri najboljše, ki jih je 
tudi nagradil. Te trt najboljše 
predloge so napravili Hohkraut 
Jože, Tekavec Jože ml., in Lov-
renčič Stane iz Celja. Uredniški 
odbor je sklenil, da bo iz teh treh 
izbranih osnutkov sestavil novo 
glavo, ki bo najbolj odgovarjala 
našemu časopisu, to se pravi, 
predstavljala bo oziroma že pred-
stavlja na eni strani delo v jami, 
na drugi strani pa panoramo Ve-
lenja — modernega mesta, ki je 
plod rudarjevih žuljev, v sredini 
pa napis glasila iz težkih črnih 
črk, kot je težko tudi delo v črnih 
rovih. Vse tr i osnutke je združil 
in zrisal tov. Hohkraut Jože. Vse 
ostale osnutke pa bo uredništvo 
odkupilo. 

Uredniški odbor 

K I N O 

TEKAVEC OOIE 
morate vsestransko pomagati, če 
bosta potrebovala vašo pomoč.« 

Lojze je bil kar vesel, da pri-
dejo enkrat ilegalni politični de-
lavci, ker jih je že dolgo časa 
pričakoval. »Dobro je,« jim je od-
govoril. »Kar n a j prideta, bomo 
že poskrbeli za n ju , da bosta na 
varnem in da ne bosta lačna. Res 
je, da sobe ne bosta imela prav 
dobre, ker bosta morala biti kar 
na kozolcu, pa upam, da bosta za-
dovoljna. Ce bosta potrebovala 
pomoči, ju bosta tudi lahko do-
bila, saj so še t r i je drugi tovari-
ši, ki bodo lahko pomagali, če bo 
potrebno.« 

Od 17. do 19. januar ja 
»PRINC IN IGRALKA«, 
ameriški film 

Od 20. do 22. januar ja : 
»BRATJE KARAMAZOVI«, 
ameriški film 

Od 24. do 26. januar ja : 
»RODITELJSKI DOM«, 
ruski film 

Od 27. do 29. januar ja : 
»IMITACIJA ŽIVLJENJA«, 
ameriški f i lm 

Od 31. januar ja do 2. februar ja : 
»MARTIN V OBLAKIH«, 
domači M m 

Od 3. do 5. februar ja : 
»AVTOBUSNA POSTAJA«, 
ameriški film 

(Se nadaljuje) 

»RUDAR«, glasilo delovne-
ga kolektiva RLV — Ure-
juje uredniški odbor — 
Glarvmi urednik Jože Te-
kavc — Tehn. urednik Pav-
la Žargaj — Ostali člani: 
Franc Pristavišek, Alojz 
ing. Diaci, Marjan šušter-
šič, Ivan Drev in Vinko 
Šmajs — Izhaja- dvakrat 
mesečno — Tisk Časopisne-
ga podjet ja »Celjski tisk«, 

Celje — cena 20 din. 


